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En aquest numero 10 trobareu opinions diverses, algunes antagòniques tot i que
respectuoses sobre el mateix tema.

Com son els punts de vista sobre tràfic de persones i prostitució, un article
estrictament reivindicatiu i un altre amb propostes fermes camí de la solució de les
moltes prostitutes que ho van fer-se obligadament si volien menjar…en tot cas,
dues visions molt diferents sobre la mateixa temàtica.

I trobareu articles parlant sobre orientacions sexuals i els seus avenços des d’un
prisma polític, sobre IA i robòtica aplicada dins del context social…un discurs com
la copa d´un pi que ens van regalar al plenari del les dones al Parlament de
Catalunya i que a més, el publiquem sencer, a més de la contra-portada, una visió
general d´aquell acte.

També vull esmentar un article sobre la lluita sindical i explosió industrial al
Cornellà del anys 60-70 i un altre que ben bé podria ser complementari, essent
més generalitzat, així com un article sobre la patata calenta que any rere any,
legislatura rere legislatura es va quedant sense resoldre, el conjunt més gran de
persones que en pocs anys serem la majoria social, m´estic referint a la Gent Gran.

I altres, de temàtiques diverses. 

Sens dubte, un numero potent.

EDITORIAL

R O S A  M ª  M A R I S T A N Y

Directora. Trans*Baix Power La Revista
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A Cornellà es van reunir en un espai físicament limitat un
gran esperit de lluita i un creixement desmesurat, a partir
de mitjans del segle XX. Aquest creixement es va
caracteritzar per la rapidesa i el desordre, per la pressa
per acollir un gran contingent d'immigrants. La rapidesa
constructiva va significar precipitació, en molts casos;
també va haver-hi especulació, i tot això va acabar per
definir una realitat marcada pels dèficits urbans i socials.
A això, no ho oblidem, cal sumar-hi les pròpies mancances
estructurals del franquisme quant a drets i reconeixement
de la classe obrera. Un tema i un altre es van alimentar de
manera recíproca; el creixement, les migracions, la
consciència sindical i obrera.

Una mirada ràpida cap a la història pot posar una data
més o menys precisa a l'inici d'aquest creixement: 1959,
amb el pla d'estabilització econòmica. Significa un gran
impuls al creixement industrial en tota Espanya, però
especialment a les regions més específicament
preparades per a això. El Baix Llobregat, Cornellà, van ser
l'epicentre. 

Catalunya ja disposava d'un significatiu teixit industrial,
vinculat a sectors tradicionals com el tèxtil. Cornellà,
concretament, havia estat històricament un municipi
agrícola, per la seva proximitat al riu Llobregat, però la
construcció del Canal de la Infanta va possibilitar la
primera industrialització al llarg del segle XIX. També el
tèxtil destacava amb fàbriques com Can Suris o Can
Bagaria, però també hi havia algunes importants
indústries d'altres sectors, com Siemens o una de les
fàbriques del complex Can Rosés que es dedicava a les
puntes metàl·liques. 

En qualsevol cas, la demanda de mà d'obra es cobria amb
la població local. A partir d'aquest pla de
desenvolupament econòmic, es creen nombroses
indústries i la falta de capital humà es converteix en una
urgència. Els petits moviments migratoris que ja havia
viscut l'entorn de Barcelona amb motiu de circumstàncies
excepcionals es converteixen en onades de persones que
deixen els seus llocs d'origen (principalment d'Andalusia,
Castella-la Manxa, Extremadura...) per cobrir les
necessitats industrials, a la recerca d'oportunitats, de
perspectives reals de portar a terme els seus somnis
personals i col·lectius en un futur pròxim.

Aquestes onades generen un creixement urbà sense
control i moltes vegades de poca qualitat constructiva. No
és casualitat que, si fa no fa aquell any, es comencessin a
aixecar –més que planificar- en tota l'àrea metropolitana
nombrosos barris. A Cornellà l'exemple més evident és
Sant Ildefons, on les primeres famílies van arribar el 1962.

Però de la mateixa manera, és molt important tenir clar
que les condicions de treball d'aquests milers de nous
obrers no serien les ideals, ni tan sols les mateixes que els
treballadors que ja hi havia. El doctor en Història Joaquín
Beltrán Dengra, en un estudi sobre el moviment obrer a la
nostra comarca, apunta el següent: pràcticament tots els
treballadors immigrants procedien de zones rurals, és a
dir, havien estat obrers agrícoles; per consegüent, en
arribar aquí ocupaven els últims esglaons del procés
productiu... els esglaons pitjor pagats o amb pitjors
condicions. I això s'havia de compensar amb jornades més
llargues per aspirar a primes de productivitat, amb menys
dies lliures, etc.

Cornellà de Llobregat és avui dia una ciutat moderna, dotada
de serveis i bones infraestructures, preparada per afrontar els
reptes del futur. Però també és una ciutat d'acollida, plural,
amb un accentuat caràcter solidari i resilient fruit del seu
passat, marcat per la força del seu associacionisme, les lluites
sindicals i les migracions. Marcat per cadascuna de les
persones que, a través de la seva lluita, van posar i posen el
seu gra de sorra per construir aquesta ciutat.

Lluita sindical, migracions, i una
societat en progrésA N T O N I O  B A L M Ó N
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Tot aquest context, en el seu vessant humà i urbà, va
dibuixar la ciutat que som avui. La població de Cornellà es
va organitzar a través de les entitats cíviques, socials i
sindicals per construir una nova ciutat, en contraposició
amb aquella que proposava el franquisme. Una ciutat
assentada en la confiança en les persones per dur-la cap
endavant. 

És, precisament, aquesta filosofia, aquest pòsit, el que
permet, amb l'arribada dels ajuntaments democràtics,
recompondre els desequilibris que es van generar en
aquells anys. 

Amb el nou ajuntament s'inicia el treball per a dotar
d'infraestructures i serveis la ciutat; van fer falta dècades,
i els recursos escassos que quedaven a l'abast d'una
administració com la municipal. Però, sobretot, va fer falta
molta voluntat i comptar amb tots els agents socials de la
ciutat, amb tota aquesta xarxa social i cívica que es va
conrear en aquests anys. Perquè sumar-los al projecte va
jugar a favor de la integració de les persones immigrades,
de la cohesió social i la convivència, generant un orgull de
ciutat, que encara avui es palpa en passejar pels carrers
de Cornellà. 

Es va aconseguir la democràcia, es va avançar de manera
indiscutible i avui el context és un altre. Cert és que la
crisi del teixit industrial clàssic va comportar sotracs en el
moviment sindical, d'una banda, i el sector serveis va
guanyar terreny àmpliament en aquell ‘cinturó vermell’.
D'altra banda, pel que fa a les migracions, també és
evident que el paradigma ha canviat; està més
relacionada avui amb els desequilibris del capitalisme en
relació amb els països menys desenvolupats. 

A finals dels noranta i amb l'inici del nou segle, la
globalització ens porta noves migracions a la ciutat, que
ens plantegen nous reptes, perquè es tracta de migracions
produïdes per la globalització, provinents en un primer
moment del Marroc i posteriorment de l'Amèrica Llatina,
la qual cosa comporta a més de noves necessitats socials,
un contrast cultural que és necessari abordar per garantir
la cohesió i la convivència.

La base que mou aquesta nova generació de persones que
arriben al municipi ve marcada per les mateixes
necessitats que a mitjan segle XX: millorar les seves
perspectives de vida, oferir un futur de qualitat i amb
oportunitats als seus fills, encara que la demanda de mà
treballadora poc tingui a veure amb les xifres
incontenibles dels anys seixanta. I la seva arribada, encara
que a menor escala, també genera friccions amb el
sistema, això sí, un sistema democràtic molt més estable. 

El mes de març de 2001 es produeixen tancaments
d'aquestes persones nouvingudes en diferents esglésies
per reclamar “papers” i d'aquesta manera obtenir els drets
que se li pressuposa a qualsevol ciutadà del país,
conquistant així la dignitat humana. I una vegada més, la
solidaritat veïnal es va manifestar a Cornellà. 

Són conflictes, tensions, que es produeixen en un sistema
ja democràtic i consolidat i, per tant, el xoc no genera, a
simple vista, unes conseqüències tan dràstiques com les
relatades anteriorment, però sí que suposen petits passos,
petits avenços que fan créixer i enfortir la ciutat. Perquè
la conquesta de drets i de dignitat de les persones
garanteix la pau social, és a dir, la convivència. 

Aquest brou de cultiu, en una zona tan concentrada
demogràficament, seria fonamental per al creixement de
la consciència obrera. I Cornellà va ser un dels territoris
on amb més força va germinar.

De tot aquest creixement en “desordre” (tant caòtic com
superlatiu), neixen tensions, és inevitable. Tensions en
diferents graus que es visibilitzen en molts àmbits del
teixit socioeconòmic local.

D'una banda, en l'àmbit industrial i sindical. La primera
gran vaga que porta a la nostra ciutat a primera línia
potser és la de Siemens, el 1962. La més recordada, i
especialment significativa, la d'Elsa, el 1974. Però en
aquesta dècada intermèdia va haver-hi una infinitat de
mobilitzacions més, una infinitat d'empreses, de
treballadors, de persones, que van alçar la seva veu.
Segons Carles Navales, a “Crònica de Cornellà: 1974, el
año del cambio”, entre aquestes dues vagues “comenzó a
fraguarse el cambio generacional, y fue en 1974 cuando
Cornellà cambió. Y aquella eclosión aún marca nuestros
días, los de los jóvenes de entonces y los de la ciudad
toda ella”.

La vaga de 1974 va dur Cornellà als titulars dels diaris, va
portar el govern franquista a una situació realment
complicada. La resposta de la ciutadania a aquelles
tensions, no sols per part dels treballadors afectats, sinó
per la solidaritat que va despertar en tota la població del
municipi, explica molt bé el nostre caràcter.

D'una altra banda, van venir les tensions a nivell social.
Les noves generacions anhelen trencar amb les
limitacions i el control del règim franquista, es produeix
l'eclosió del moviment associatiu i existeix una indignació
creixent per la deixadesa del govern municipal, allunyat
de les necessitats de la ciutadania i del creixement
desbordat dels barris, que s'accentua després de la nul·la
gestió de les inundacions del riu Llobregat.

I finalment, és necessari assenyalar les tensions d'ordre
demogràfic: de 1960 a 1974 Sant Ildefons creix
pràcticament del no-res i arriba als 11.000 habitatges.
Cornellà, amb un espai molt limitat, creix de manera
descontrolada i en pocs anys passa de 10.000 a 95.000
habitants, el Baix Llobregat passa de 95.000 a 580.000
habitants. Un creixement que va acompanyat de
l'especulació dels poderosos i de la desídia de
l'administració. 

Tant pel que fa a l'experiència sindical com la migratòria,
és molt important no oblidar mai els testimonis directes.
La manera com es van desenvolupar aquestes migracions
ha protagonitzat estudis, alguns més tècnics, més
científics; uns altres donant veu a aquests “vianants de la
història”, com es titulen els volums publicats per
l'Associació per a la Memòria Històrica i Democràtica del
Baix Llobregat per recollir testimonis de protagonistes
d'aquella època.

O les veus que es van recollir per a l'exposició “Sant
Ildefons: una història compartida a Cornellà”, que va
organitzar l'Ajuntament amb motiu dels seixanta anys del
barri, el 2022, i que constitueixen, escoltades avui dia, un
bany de realitat. O el que jo mateix vaig viure, tant a
través de la quotidianitat dels meus pares, com de la
meva pròpia experiència, el ser jove en el moment de
compartir la iniciació en la consciència social i obrera que
es respirava, que inspiràvem en el nostre barri.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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El camí del progrés, com he intentat resumir, no és únic:
molts elements conflueixen per a avançar en una situació
de canvi social. Pot haver-hi desencadenants, però el brou
de cultiu sempre tendeix a ser complex per a arribar a
resoldre tensions històriques, i requereix una àmplia base
que, directament afectada o no, comparteixi l'objectiu de
desenvolupar una societat més justa per a tots i totes.
Aquest objectiu, sempre és present a Cornellà.

La lluita de les persones d'aquesta ciutat, amb els seus
diferents escenaris i motivacions paral·leles, ha servit per
dibuixar la realitat social i urbana de la Cornellà d'avui;
una ciutat hereva de totes aquelles lluites, a la qual ningú
ha regalat res, però que ja ha experimentat una sensible
transformació, i en la qual el creixement urbà es planteja
per i per a les persones, per i per al seu benestar.

L'horitzó, avui dia, és de canvi, novament. Potser sempre
ha estat així, i potser mai deixa de ser-ho. Però en aquests
anys que he relatat, el canvi va ser molt visible, palpable. I
no ho dic pels pisos que es van aixecar en quatre dies; en
tota aquella transformació, va ser clau, i sempre ho és, el
factor humà. Sempre m'agrada apel·lar a la personalitat i
la força dels qui ho van fer possible, i va ser palpable com
tots i totes que ho vam viure, vam canviar de la mateixa
manera com van canviar aquestes persones, com va
canviar la nostra realitat. 

Per això, es fa evident que el factor humà és l'engranatge
fonamental que porta al progrés de la societat. No podria
ser d'una altra manera, ja que els avenços en drets socials
sempre arriben des de baix, des d’aquells que no tenen,
des d’aquells que assoleixen la consciència per alçar la
seva veu, per convertir-la en un clam col·lectiu, en una
lluita de totes i tots.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

A N T O N I O  B A L M Ó N
Alcalde de Cornellà de Llobregat

Fotos  @Almeda
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La primera manifestació que es va celebrar a Espanya en defensa dels
drets del col·lectiu LGTBI va tenir lloc a Barcelona, el 26 de juny de
1977. De fet, Catalunya sempre ha contribuït activament al lideratge
internacional d’Espanya en la defensa de la igualtat. D’ençà d’aquella
manifestació, i gràcies a l’impuls dels diferents governs socialistes,
s’han aconseguit molts avenços i s’han superat murs que semblaven
infranquejables. Però encara queda molt camí per recórrer i és
necessari seguir treballant per eradicar tota forma de discriminació
envers les persones lesbianes, gais, transsexuals i bisexuals. No podem
abaixar la guàrdia. 

La dreta i la ultradreta intenten que el país torni als anys més foscos i
pretenen tornar a obrir els armaris i tancar-hi dins tots els avenços
aconseguits. Flirtegen amb l’homofòbia i allà on governen despengen
la bandera arc iris de les institucions. Ignoren que la bandera
multicolor oneja –i no deixarà de fer-ho- en la consciència de la gran
majoria de la ciutadania. Per això, el resultat de les eleccions generals
del 23 de juliol va ser tan contundent i el projecte de govern que
oferien PP i VOX va quedar invalidat. En les últimes eleccions generals,
la ciutadania va parlar alt i clar, dient no a un govern de dreta i
ultradreta, i sí a un govern progressista liderat per Pedro Sánchez que
segueixi avançant pel camí de la igualtat i de la conquesta de drets. 

El risc que suposen els governs de dreta i ultradreta per a la
consolidació dels drets del col·lectiu LGTBI és un risc global, que
transcendeix fronteres i amenaça persones d’arreu del món. És per això
que els resultats de les eleccions generals a Espanya han sigut tan
transcendentals i han suposat un bri d’esperança a nivell internacional.
Cal contundència a l’hora de preservar els drets del col·lectiu LGTBI,
sense embuts ni mitges tintes: la lluita no pot aturar-se mai perquè
l’única manera de no retrocedir és seguir avançant. Avançant com han
fet sempre els governs socialistes, que han fet realitat les grans
conquestes malgrat l’oposició dels sectors més reactius al canvi i més
contraris a la igualtat. En són una bona prova lleis com la del
matrimoni igualitari, aprovada pel govern de José Luís Rodríguez
Zapatero, i el reconeixement l’any 2018 del Dia Nacional de l’Orgull
LGTBI per part del Govern de Pedro Sánchez. I no podem oblidat
tampoc el valuós llegat històric en defensa dels drets LGBTI de Pedro
Zerolo. 

El Govern de Pedro Sánchez, defensor de la multilateralitat i la
corresponsabilitat, també ha implicat la resta d’institucions i governs,
per exemple les comunitats autònomes. Una bona prova és l’impuls del
Pla Estratègic de Convivència Escolar, que busca garantir la igualtat de
tracte per a les persones LGTBI a les escoles i centres educatius d’arreu
d’Espanya. La implicació territorial és cabdal en aquesta tasca i, per
això, els i les socialistes també treballen des dels municipis a través
dels seus alcaldes, alcaldesses i diferents responsables municipals,
tant des del govern com des de l’oposició. El món municipal és clau
per preservar les llibertats col·lectives i les individuals, així com per
desenvolupar polítiques públiques que garanteixin la igualtat i la
diversitat de gènere, i que combatin la LGTBIfòbia. 

I és que les agressions LGTBIfòbiques són una realitat en augment que
cal combatre amb fermesa i des de totes les administracions, de la mà
del conjunt de la societat. Segons l’Observatori Català Contra la
Homofòbia, en el període de l’1 al 31 de juliol del 2023 s’han registrat
30 incidències per violència LGTBIfòbica, un 114,3% més respecte el
mateix període de l’any anterior. Les agressions físiques són el tipus de
discriminació més habitual, amb especial incidència en el transport
públic, el carrer i l’oci nocturn. Cal posar fi a aquesta xacra i cal fer-ho
amb urgència. 

La ciutadania va demostrar a les urnes el seu compromís amb aquesta
lluita, i ho tornarà a fer una vegada i una altra, apostant per construir
un país on tothom sigui lliure, pugui estimar qui vulgui, i pugui ser
com vulgui. Per això, els i les socialistes treballem per fer realitat un
govern progressista que sigui reflex de la pluralitat d’Espanya, aturant
qualsevol forma d’odi i reivindicant la diversitat amb orgull.

Menys odi, més orgull

S A L V A D O R  I L L A
Primer secretari del PSC
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D’ençà l’assassinat d’Ana Orantes a Espanya el 1997 fins a
l’esclat globalitzat del Me Too el 2017 han canviat moltes
coses al nostre país en relació amb la violència masclista.
La mort d’Ana Orantes va servir per obrir els ulls de la
societat respecte a un problema greu que les feministes
denunciàvem des de la dècada dels 70s i va servir posar
aquesta xacra a l’agenda política i social: allò que és
personal també és polític. El moviment Me Too va servir
per denunciar, sobretot a través de les xarxes, les
agressions i l'assetjament sexual que patim les dones i
per demostrar el caràcter misogin d’aquest comportament.
I ha quedat reblat amb el cas del mundial de Fútbol que
va afectar la Jennifer Hermoso.

I amb tot, malgrat tants moments paradigmàtics que han
servit per canviar la mirada i les lleis, hem de continuar
commemorant el Dia Internacional per l’Erradicació de la
Violència envers les Dones, perquè, malauradament, cap
de les accions que hem posat en marxa des d’aleshores
fins ara no han aconseguit erradicar la violència masclista.
Almenys, però, sí que hem aconseguit un objectiu:
visibilitzar-les .

Actualment ja és una qüestió sabuda que l’agressivitat de
l’ésser humà és innata, mentre que la violència s’aprèn.
L’agressivitat és un instint que ha estat seleccionat de
manera natural en els animals perquè incrementa la
supervivència i les possibilitats de deixar descendència.
La violència, en canvi, és fruit de la hipertròfia de
l’agressivitat i s’aprèn, entre d’altres raons, a través de les
idees que ens transmet la nostra cultura. Si la nostra
cultura és patriarcal, la idea que transmet és la de
superioritat dels homes i la d’inferioritat de les dones i,
per tant, la seva subordinació. La idea que l’altre, en
aquest cas la dona, és inferior propicia la violència
masclista.

Parafrasejant Simone de Beauvoir podem dir que
“l’agressiu neix, mentre que el violent es construeix”.  

I això és una bona notícia, perquè vol dir que podem
prevenir la violència. Per això nosaltres insistim sempre
en la importància de la coeducació. 

Coeducar vol dir educar des de la igualtat de valors. És a
dir, donar el mateix valor a allò que tradicionalment ha
estat considerat masculí i a allò que tradicionalment ha
estat considerat femení. Coeducar és superar els
estereotips de gènere. Perquè el gènere no opera mai de
manera neutra, no dona pas a dues societats paral·leles i
igualitàries, sinó que actua directament vinculat a un
principi jerarquitzador: el de la suposada superioritat dels
homes i la suposada inferioritat de les dones.

Al Parlament de les dones avui tractem les diferents
menes de violència masclista. Jo em centraré en la
Violència en l’Àmbit de la Salut. Tot el que es diu en el
document inicial, que ha quedat resumit en la declaració
final, és summament important: l’erradicació de la
violència obstètrica, el dret a l’atenció al part degudament
informada, l’atenció al dol gestacional, perinatal i
neonatal, l’atenció a la salut mental i les addiccions
incorporant la perspectiva de gènere, un nou model
d’atenció a la gent gran... 

Però hi ha una qüestió que les engloba totes que ens
sembla essencial: el fet de reconceptualitzar el sistema de
salut des d’un model feminista, que incorpori les
característiques biològiques, socials i culturals. I és que,
com diu la doctora Carme Valls i Llobet, les dones sempre
hem estat invisibles als ulls de la medicina, perquè el
model que s’ha considerat universal ha estat el cos de
l’home, tant en la salut i com en la malaltia. I no obstant,
entre homes i dones hi ha grans diferències que la
medicina ha de tenir en compte. Per posar un exemple: la
COVID va causar més mortalitat entre els homes que les
dones, perquè, per biologia, ells són més vulnerables a les
infeccions. En canvi, les dones es van encomanar més
perquè, per una qüestió de gènere, fan de cuidadores i van
estar més en contacte amb persones infectades.

El treball previ al Parlament de les dones, amb els cinc
grups mixtos formats per membres del Consell de Dones
de Catalunya i Diputades, ha posat de manifest dos
aspecte molt importants que no sempre trobem en
aquesta cambra: la necessitat de consens i la necessitat de
respectar unes normes d’educació elementals per, com a
mínim, no generar hostilitat.

Recordem el que va dir Simone de Beauvoir: “El feminisme
és una manera de viure individualment i de lluitar
col·lectivament”. Si no tenim en compte el que han fet les
que han lluitat abans que nosaltres, si no mirem de trobar
punts d’acord, no tirarem endavant els drets de les dones
ni liquidarem la violència masclista.

Per acabar, voldria dir que al grup de Socialistes i Units
per Avançar ens sembla que escometre el que encara
queda en relació a l’opressió i discriminacions que
pateixen les dones en un parlament que deixa fora els
homes no té sentit. Per canviar les mentalitats i
transformar el món ens cal també involucrar-los a ells.

 Intervenció al Parlament de les
Dones

G E M M A  L I E N A S
Diputada al Parlament de Catalunya
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Podríem dir que Barcelona ha estat, al llarg dels anys, una
ciutat que ha resistit i, en essència, emergit com a far de
diversitat i tolerància. Una característica que no ha aparegut
per si sola, sinó a base de resistència i d’un sentit de comunitat
que ha generat una consciència col·lectiva sobre la necessitat
de defensar els drets.

Ja durant el franquisme, es considerava Barcelona com a puntal
de llibertat. L’històric president de Canàries Jerónimo Saavedra,
que ens va deixar fa unes setmanes i que va viure a Barcelona
durant els anys seixanta, ja deia que la comunitat LGTBI de
l’estat, víctima de la repressió, es deixava caure per Barcelona
com a “parada obligada”, per tal d’agafar una mica d’aire en un
moment històric que oprimia i ofegava. 

Però, en moments com aquest, podríem dir que Barcelona es
troba davant d'un repte crític: l'increment alarmant dels
delictes d'odi, impulsats pel ressorgiment de la ultradreta
reaccionària. Uns delictes que no només augmenten en
número, sinó també en grau: estem descobrint com les
violències que abans eren únicament verbals ara estan donant
pas a la violència física.

És, per tant, un moment decisiu que exigeix una resposta
contundent i unificada. I des de l’Ajuntament de Barcelona hem
identificat la necessitat urgent d'un pacte de ciutat que abordi
aquesta amenaça i preservi els valors fonamentals que han
definit Barcelona al llarg del temps, des d’una perspectiva
contundent, però alhora humana. No es tracta únicament de
sancionar conductes, sinó també de promoure els valors cívics
que ens defineixen com a ciutat.

Barcelona té un llegat ric, brodat amb fils de solidaritat en les
èpoques més difícils, com ho va ser la dictadura franquista.
Avui, mentre entomem nous reptes, és essencial recordar
aquest passat i traslladar-ne les lliçons. Les batalles actuals no
són llunyanes dels conflictes històrics, sinó que presenten una
nova dimensió del que han viscut els que ens han precedit.

VOX emergeix alimentat pel desànim, la desafecció, i la
propagació de l’odi més bàsic. Hereus dels que ens tancaven a
les presons, neixen com una força política que dona escac als
fonaments de la convivència. Amb una retòrica que amaga l’odi
al diferent i amenaça la diversitat del nostre entorn. I per tant,
és urgent que Barcelona no s’aturi davant aquest avanç, sinó
que es dupliquin els esforços de retornar al respecte i la
dignitat com a base del pacte social.

La comunitat LGTBI som una part intrínseca d’aquesta ciutat.
No són poques les figures que, al llarg de la història, van obrir
camí mentre se’ls aplicaven lleis de perillositat social, de vagos
y maleantes. Alguns cèlebres, com Ocaña, Armand de Fluviá,
Jordi Petit o Jaime Gil de Biedma. Altres anònims, dels que
només en tenim registre pels expedients de perillositat o pels
relats familiars. Tots ells, testimonis de la importància del relat
social. I alguns d’ells, els que no vam perdre pel camí,
conscients de l’adveniment progressiu, molt lent, de tots els
drets. I de la seva fragilitat.

És per ells i elles, i per tot el que van viure, que des de
Barcelona hem de defensar un pacte de ciutat contra l’odi, que
ha de garantir la protecció i promoció dels drets fonamentals, i
que contribueixi a preservar una Barcelona que entenem
inclusiva. 

Disposem de l’eina: la llei d’igualtat de tracte i no
discriminació, coneguda com a llei Zerolo, que dona cobertura
als ajuntaments per sancionar conductes d’odi. A Barcelona ja
disposem de mesures a l’ordenança de convivència que
sancionen els atacs a la dignitat de la persona, que en el seu
moment van ser revolucionàries. Però ara hem d’anar un pas
més enllà: cal contemplar i donar cobertura a totes i cada una
de les formes d’odi que ens trobem als carrers de la ciutat. 

I, per fer-ho, la base d’aquest pacte ha de ser el diàleg. Cal
treballar amb l’horitzó de sortir més units d’aquest pacte,
treballant en xarxa amb tots els col·lectius susceptibles de ser
víctimes d’un delicte d’odi. 

I no quedar-nos només en la perspectiva sancionadora, sinó
alhora fomentant programes que promoguin la tolerància i el
respecte. Deixant clar que Barcelona és ciutat d’acollida i un
espai segur per a tots i totes.

Barcelona sempre ha estat una ciutat que s’ha construït a si
mateixa. Amb una ànima que no s’ha elaborat artificialment,
sinó que ha estat teixida amb la barreja de voluntats. Amb una
societat organitzada en entitats, sindicats, partits i moviments
polítics. Amb un sentit d’allò col·lectiu que cal preservar: la
convivència i el bon veïnatge.

Per això, davant l’odi, ara ens cal un pacte de ciutat fort i
consensuat, que serà la clau per preservar aquests valors que
ens fan únics. Tallant de soca-rel l’odi. I així sent fidels a la
nostra essència, basada en la diversitat i la tolerància.

CONSTRUINT LA
UNITAT A BARCELONA:
UN PACTE DE CIUTAT 
COM A EINA DE
CONVIVÈNCIA

J A V I  R O D R I G U E Z
Comissionat de Polítiques d'Infància, Adolescència, Joventut i LGTBI

de l'Ajuntament de Barcelona
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L'objectiu que es va marcar el programa era el tractament
psicosocial d'homes penats per violència de gènere per
facilitar el canvi de conductes i actituds cap a la dona i
prevenir conductes violentes futures contra la seva parella
i fills.

El Programa Context està estructurat en 3 fases:
Avaluació, Intervenció i Seguiment. La Fase d'Avaluació té
una durada aproximada de tres mesos, i es busca obtenir
informació del penat, verificar que compleix els requisits
per accedir al programa i emplenar el contracte de
participació. És important obtenir el màxim d'informació
per avaluar aspectes com la seva personalitat, si hi ha
consum de substàncies, història familiar, estructura de
xarxa social o característiques de l'entorn on resideix.
Igualment, es pregunta al penat sobre els fets pels quals
ha estat condemnat i el seu possible historial violent o
delictiu. També cal verificar que no presenti situacions
que l'exclourien del programa com ara trastorns de
personalitat o psicopatologies greus, presència de greu
addicció a l'alcohol o altres substàncies, conducta
agressiva o que pugui posar en perill la integritat física
del personal del programa o companys de grup
intervenció. I finalment se'l fa emplenar el contracte de
participació. S'hi especifiquen les normes de
funcionament i les obligacions. Cal tenir en compte que
els participants venen per ordre judicial, no
voluntàriament, per això és normal trobar-se amb una
actitud defensiva i de rebuig a la intervenció.

La Fase d’Intervenció té una durada aproximada d’un any.
Aquesta fase està estructurada en set mòduls amb les
corresponents activitats. La intervenció és grupal. Això no
obstant, periòdicament es tracten alguns aspectes de
forma individualitzada. A les sessions grupals es treballa
setmanalment en el reconeixement i minimització de tots
aquells factors de risc presents en els subjectes i es tracta
de potenciar els factors protectors. Es treballen qüestions
com ara el control de la ira, la resolució de conflictes o
habilitats socials i de comunicació, s'incorporen elements
de discussió al voltant de les actituds i els valors que
possibiliten l'ocurrència de la conducta violenta. Cada
mòdul té els seus objectius específics, encara que hi ha
elements que es tracten de manera transversal al llarg de
diferents activitats, com ara l'assumpció de
responsabilitat. És de vital importància que aquests
homes assumeixin la responsabilitat de la seva conducta.
Sol ser normal trobar actituds de minimització o negació
dels fets, culpabilització de la víctima, al·legar que es va
actuar en defensa pròpia… A més, els canvis que es
produeixen en l'assumpció de responsabilitat al llarg del
programa és un dels criteris d'èxit per tenir en compte en
l'avaluació de la seva efectivitat.

Com a element innovador d’aquest programa trobem el
desenvolupament d’activitats que impliquen la xarxa
social del subjecte, ja que aquesta pot ser determinant en
l’abandonament de la conducta violenta. Tenir en compte
l’entorn social dels maltractadors és una de les
característiques clau del Programa Context. Durant les
entrevistes se li demana al subjecte que estableixi una
persona del seu entorn que pugui implicar-se i informar
de la conducta del subjecte quan així se li sol·liciti. Al
llarg de tot el programa se'ls planteja als subjectes que
realitzin algunes activitats juntament amb el seu
“informant”. Igualment, se'ls sol·licita informació sobre els
temes que s'estan abordant en diferents moments de la
intervenció. Aquesta persona, a més, esdevé pont d'unió
amb l'entorn social del subjecte.

Un altre aspecte que es treballa durant tota aquesta fase
són els aspectes culturals a l'àmbit de la violència contra
la dona. Els canvis demogràfics importants que s'estan
vivint al nostre país estan convertint la nostra societat en
multicultural.

Aquest mes de novembre passat s'ha celebrat a tot Espanya el
25N, dia Internacional de l'Eliminació de la Violència contra les
Dones. Hem pogut parlar i reflexionar sobre el tema, hem conegut
les xifres al nostre país. En abordar la problemàtica en massa
ocasions escoltem discursos catastrofistes amb paraules
grandiloqüents la majoria de vegades sense sentit. Des d'una
perspectiva criminològica avui vull parlar d'un dels programes
pioners a Espanya per abordar aquesta qüestió que ens preocupa i
ocupa a molts. Perquè si hi ha alguna cosa que reclamem els
criminòlegs és la visualització, el reconeixement i la
professionalització dels nostres coneixements científics, més i
quan sabem que podem aportar un gran valor afegit a les accions
que s'han de dur a terme per combatre la violència de gènere.

A Espanya, a partir de l'entrada en vigor de la Llei orgànica 1/2004
de mesures de protecció integral contra la violència de gènere, el
sistema judicial remet als agressors condemnats per violència de
gènere, a qui l'autoritat judicial hagi substituït o suspès l'execució
de la pena de presó, a programes d'intervenció que es
desenvolupen al medi obert. Precisament, el Programa Context, el
que analitzarem en aquest article, sorgeix l'any 2006 com a
resposta a la manca de recursos a la província de València perquè
es complís aquesta Llei. Aquest Programa és fruit de la
col·laboració entre el Centre de Inserció Social de Picassent, els
serveis socials penitenciaris de València i la Universitat de
València.

Context, 
un programa contra
la violència de gènere

E L I Z A B E T H  O R T E G A
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Els immigrants representen un percentatge de la nostra població
cada vegada més gran i en aquest tipus de programes d'intervenció
és comú la presència d'un percentatge important d'homes
immigrants; aquest programa s'ha calculat que entre un 50-60%
dels participants són immigrants. Malauradament, una de les
principals formes de victimització experimentada per les dones
immigrants és la violència domèstica. Al programa que aquí es
descriu, a més d'abordar la influència de la cultura de pertinença, es
tenen en compte al llarg de tota la intervenció les diferències i
similituds en actituds, valors i conducta dels participants de
diferents nacionalitats.

La darrera fase del Programa és la Fase de Seguiment. Els resultats
de nombrosos estudis suggereixen la necessitat d'establir un
seguiment intensiu i perllongat dels casos. Del que es tracta en
aquesta fase, fonamentalment, és oferir ajuda i consell addicional
als maltractadors després de la finalització de la intervenció.
Igualment, aquest contacte més perllongat permetrà fer avaluacions
més rigoroses de l'efectivitat del programa. Aquest seguiment es fa
cada tres mesos via telefònica i cada sis mesos de manera
presencial, durant un període de 18 mesos.

El programa es va posar en marxa al novembre de 2006, fins avui
han estat remesos més de 300 penats. S'ha calculat que la taxa
d'abandonament del programa és del 12%, una taxa molt per sota
de les que ens trobem en un altre tipus de programes que ronden el
40%.

Potser per les controvèrsies que sempre han suscitat aquest tipus
d'intervencions, potser per qüestions polítiques o ideològiques, al
nostre país les institucions no inverteixen prou ni en els recursos
necessaris per a la intervenció amb aquests penats ni en la
investigació que caldria desenvolupar de cara poder respondre a les
nombroses qüestions que encara es troben sense una resposta
definitiva en aquest àmbit de recerca. Com reclamen cada cop més
criminòlegs, cal dur a terme investigacions teòricament i
metodològicament adequades per avançar en el coneixement
disponible sobre què funciona i què no funciona en la intervenció
en violència de gènere amb els agressors. Són nombrosos els reptes
que es presenten davant dels que treballen en aquest àmbit; els
programes d'intervenció amb maltractadors són eficaços?
Redueixen realment la probabilitat d’actes d'agressió posteriors
contra les dones? Hi ha mètodes o estratègies d'intervenció més
efectius que altres? Si són efectius, quins elements són els que
produeixen el canvi? Són necessaris programes d'intervenció
específics per a diferents tipus de maltractadors? Han de ser els
programes sensibles a les diferències culturals?

Evidentment, el primer repte és l'avaluació rigorosa de l'eficàcia
dels programes d'intervenció amb maltractadors. Saber si aquests
programes són efectius és una qüestió important per diferents
raons. D'una banda, cada cop més homes són remesos des del
sistema judicial a aquests programes d'intervenció, suggerint certs
nivells de confiança social en l'efectivitat d'aquests programes. La
pregunta que ens hem de fer és si aquesta confiança està realment
justificada; si la futura inversió pública o l’esforç de nombrosos
professionals es veuen justificats realment per l’efectivitat i els
resultats obtinguts en aquests programes. En segon lloc, són moltes
les dones víctimes de maltractaments que continuen mantenint
algun tipus de relació amb el seu agressor. El fet que aquests
compleixin amb la seva participació al programa pot suposar una
esperança per a aquestes dones que la seva parella canviarà. Si
aquest canvi no es produeix, si l’efectivitat d’aquests programes no
es garanteix d’alguna manera, aquest fet pot implicar un important
risc per a aquestes dones. En tercer lloc, els professionals que
treballen en aquest tipus de programes volen saber, no només si
funcionen o no; també volen saber per què, quins tipus de
participants es veuran més beneficiats d'aquesta intervenció i quins
elements i variables del programa són els més importants i tenen
un paper més rellevant en el procés de canvi

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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Els darrers temps hi ha un debat públic molt recurrent que és com
ens afectarà la IA als éssers humans i a les nostres activitats. Més
enllà de la visió tecno-optimista o humanístico-pesimista, crec que
cal entendre què és la IA i com el seu avenç impactarà en les
nostres vides. 

Abans, però, de parlar dels efectes a curt o mig termini, crec
necessari preguntar-nos que és la intel·ligència humana, i es
defineix com la capacitat de raonar, resoldre problemes i aprendre.
D’intel·ligència humana, n’hi ha de molts tipus, lògico-matemàtica,
lingüístic verbal, espacial, musical, corporal, interpersonal. Per
això, tots som molts diversos perquè tenim diferents capacitats de
raonament i aprenentatge.

Després, als anys 90, Daniel Goleman i altres, van conceptualitzar
la intel·ligència emocional com a consciència d’un mateix i dels
altres (empatia) que va trobar el seu encaix en les ciències de
l’educació, la psicología, o les escoles de l’autoconeixement.

A nivell social, també es va fer ús de la intel·ligència humana, una
de les primeres que es van desenvolupar al SXVIII-XIX és la
intel·ligència estratègica, es van basar en formar professionals en
espionatge amb fins de defensa, i quan van aparèixer els primers
enginyers i marins que amb dades junt amb els mapes d’escenaris,
va donar lloc a la capacitat de resposta anticipada, que suposava
un avantatge competitiu davant de l’adversari.

Perquè qualsevol de nosaltres hem aprés o hem entrenat la nostra
intel·ligència a través de l’observació, el raonament, o el
coneixement adquirit al llarg de la vida, de tal manera que som
com un processador amb una acumulació de dades, dates i
respostes nostres i d’aquells amb que interactuem en les nostres
vides, i que esdevé la nostra guardiola de dades que fa que el
nostre cervell davant d’un fet ja viscut sàpiga que passarà amb
bastanta certesa. Quan no coneixem alguna cosa o una situació, la
incertesa es dispara però també funciona la intel·ligència intuitiva
que es basa en la resposta subconscient.

Per tant, trobem que en tota intel·ligència es donen dos factors, la
capacitat de descriure fets o comportaments, i la capacitat de
raonar els fets, i donar respostes.

Estem, per tant, parlant de la sistematització de processos lògics,
seqüèncials d’acord amb una realitat observada, que esdevenen en
patrons tant en una com en una altra tipus d’intel·ligència.

Per tant, ambdués són capaces de raonar, aprendre (conjugant
dades i idees) per resoldre reptes o problemes. Això em fa recordar
el segon curs de primària en què la meva mestre ens llegia un
llibre que es deia observa i experimenta, que podríem fàcilment
aplicar a la construcció d’intel·ligència artificial com observa,
registra, processa, aprén i prediu.

I és que la intel·ligència “natural” d’una persona és un procès
personal, que hom podem anar incrementant en funció del que
aprenem, raonem, pensem, o experimentem en la nostra vida o a
través del testimoni de la vida d’aquells amb els què interactuem.
I, la intel·ligència artificial, sempre serà la imitació de l’entorn real
a través d’una persona que registra dades, i respostes perquè la
máquina les processi, enraoni, i a partir d’aquí imiti el
comportament humà.

Què és això de la intel·ligència
artificial (IA) i com ens afectarà?

La diferència entre la intel·ligència
humana i la artificial, rau en que la
primera és natural, acumulativa, i
intransferible de cada persona, i la

segona és artificial, construïda,
permanent, i transferible a altres

màquines a temps real. 

I és que la intel·ligència artificial és la capacitat que té
una màquina de ser programada per enregistrar més ràpid
que el cervell humà una sèrie de dades, ordenar-les,
combinar-les, raonar-les per a donar una solució a una
demanda. Aquesta intel·ligència basada en matemàtica,
lògica i programació, té la virtud de la rapidesa, és a dir,
pot acumular moltes més dades i pot cooperar amb altres
fonts de dades de manera que la seva capacitat de
resposta i aprenentatge és i serà cada cop més ràpida,
aprén perquè anirà corregint les respostes errònies. 

Si ambdues intel·ligències tenen la capacitat d’aprendre i
donar solucions, en què ens pot ajudar la IA en les nostres
vides? I en el progrès humà? La idea més extesa que es
dona és que té l’avantatge de la precisió, reduïr l’errada
humana, reduïr el temps de resposta, o potenciar la
creativitat a través de la capacitat de combinar una
enorme quantitat de dades.

Klaus Schawb, fundador del Foro Económico Mundial,
considera que estem vivint la quarta revolució industrial,
una era caracteritzada per la “fusió de tecnologies que
difumina les fronteres entre lo físic, lo digital i lo
biològic”. Cap revolució anterior va tenir tants avenços
simultanis i a la velocitat d’aquesta.

I temps és el que necessitem els humans per poder valorar
els riscos i els avantatges de la utilització de l’IA, i
l’adaptació de les formes de viure i conviure amb la nova
“realitat”. També estem ara sota la necessitat de regular
els aspectes ètics de la seva utilització, acotar qui governa
les dades i decideix els usos, i sota quins valor i controls
es desenvolupen per no afectar la vida de les persones. 

Un dels usos que generen més recels, al meu entendre,
justificats, és el big data, l’enregistrament massiu de
dades personals o de moviments de les persones en el
territori a temps real. Atesa l’organització econòmica i
política actual, que qualsevol operador privat o públic
pugui tenir dades massives de la ciutadania pot generar
múltiples preocupacions. Per això, avui dia tant les
autoritats internacionals, com la societat civil están
reclamant regular la governança de les dades, la propietat
de les mateixes en les futures lleis de l’IA. Dit d’una altra
manera, les persones podem ser “observades, registrades,
processades, i estimades” sense saber-ho i per interessos
aliens a les nostres necessitats. 
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Si parlem de com afectarà la revolució de la IA en el mercat de
treball, doncs la resposta és que el transformarà tal com el
coneixem avui dia. El temps d’aquesta trasnsformació el
marcarà la capacitat d’inversió en el maquinari i el programari
en la IA, i el nombre de persones formades per a treballar-hi. 

Però, en què ens ajudarà i en què no la IA?  Les noves
tecnologies permeten que la comunicació, l’aprenentatge, la
cultura, l’oci i el treball, o el transport passin a basar-se en la
interacció màquina-humà. Tots els nascuts els darrers 60 anys,
sabem que és passar de la interacció analògica a la digital, ara
haurem d’aprendre a conviure, comunicar-nos i també treballar,
amb màquines i robots. 

Si parlem del treball, i el nou paradigma de competències
tècniques i personals, és clau el paper de la interacció humana
amb les màquines. Hom pot imaginar fàcilment una vida en què
sigui cooperatiu el treball humà-màquina, en què l’humà és qui
pot discernir sobre la IA (per exemple en entorn educatiu,
sanitari, social, econòmic) que comporta el judici humà i la
confiança. Dit d’una altre manera, la màquina no pot opinar, ni
generar un sentiment, per tant, no té valors morals que guiin el
seu treball, ni té compassió. 

Això que pot semblar molt poc valuós, ho és quan ho apliquem
per exemple a generar una decisió militar, o de resposta a una
operación de salvament, o a prioritzar una intervenció en un
servei d’urgències, on el factor de discerniment humà mai serà
reemplaçat per una màquina. L’humà será el validador del
resultat de la IA, o en altres paraules, un analista de riscos de la
IA.

Respecte al futur tant de l’educació com el valor del treball,
hem de repensar quines són les competències i capacitats que
seran valuoses i necessàries tant per interactuar amb la IA o
perquè no podran ser reemplaçades per ella. I aquí podem
predir que serán les professions de la comunicació, la imatge, la
cultura, l’educació, serveis socials, comerç, màrqueting, serveis
financers, assegurances, joc i oci, seguretat, serveis públics,
serveis mèdics en els què la IA podrà substituïr funcions o
tasques que fins ara feien les persones. 

Caldrà, doncs, que des del governs així com des de les empreses
es posin a actuar el més aviat posible en la seva transformació.
Per fer-ho, cal que diagnostiquin com impactarà la IA en els
seus serveis o producció, adaptar-se reorganitzant i formant les
persones de l’empresa a les funcions que quedin per cobrir, per
seguir operant en els mercats.

També serà necessari que es repensi el sistema fiscal per
aplicar a la nova economia resultant de l’IA basada en la força
de treball no humà, per tal que es garanteixi que el valor
aportat per la IA sustenti també la vida de les persones tot
possibilitant un nivell de rendes garantit per totes les persones.
Crec que aquesta fita és molt important per a poder prevenir
pobresa resultant de la ètapa de transformació en que el nou
paradigme educatiu i de treball no estigui adaptat (dèficit de
qualificació, desigualtat educativa, adaptacions de treball) a les
noves demandes del nou sistema econòmic de producció basat
amb IA. 

A mig termini, es preveu que amb la irrupció de la IA en les
economies, i la transformación del treball, es desenvolupin
noves oportunitats de negoci, de productes i de serveis
relacionats amb les àrees artístiques, humanístiques i
esportives, d’acord amb un desenvolupament humà sostenible.
Encara no podem albirar 

Per concloure, hem de veure la IA com una màquina i una
capacitat que ens aportarà a la humanitat temps i noves
tecnologies d’expressió i educació, perquè moltes tasques
rutinàries desapareixeran, i dades que permetin fer càlculs
precisos davant reptes complexos a resoldre que sense la IA
serien inimaginables de resoldre amb certesa. Imaginem-nos,
per exemple, la capacitat de la IA per predir catàstrofes
atmosfèriques, afinar diagnòstics en enfermetats, o la
seguretat en el trànsit, entre d’altres, com a solucions en què la
IA permetrà salvar moltes vides humanes.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

E U G E N I A  B R E T O N E S  E S P E J O

La humanitat pot guanyar temps i
seguretat si la IA está ben planificada,

governada i es minimitzen els seus efectes
perversos a través de legislació,

participació la societat civil i avaluació
dels seus usos. Aquest temps és un valor
per la humanitat ja que el necessitem per
a guanyar salut i qualitat de vida i per a

temps d’oci saludable.

Politòloga. Experta en igualtat de gènere I diversitat. 
Mediadora comunitària. Vicepresidenta 2a del CNDC
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El patriarcat està molt furiós amb el feminisme i de la mateixa
manera, porta segles furiós amb les dones lesbianes.

Quan definim patriarcat ho fem com el sistema social en el
qual l'autoritat i el poder estan predominantment en mans
d'homes, i on s'estabIeixen i mantenen estructures de
dominació masculina sobre les dones.

El feminisme, desafia al patriarcat en voler eliminar aquestes
estructures de dominació i en qüestionar les normes de gènere
que perpetuen la desigualtat i l’opressió de les dones. Suposo
que per això, el lesbianisme ha suposat per al patriarcat una de
les seves majors amenaces, ja que no sols qüestiona les
estructures de poder tradicionals, sinó que també desafia les
normes heterosexuals.

Principalment, el sistema patriarcal, promou normes, rols i
expectatives de gènere que reforcen la supremacia masculina i
subordinen a les dones. Per tant, en rebutjar les relacionis
heterosexuals tradicionals i la dependència dels homes, les
dones lesbianes desafien les expectatives patriarcals de
submissió femenina i deixen de complir amb els rols assignats
pel sistema.

VuII dir amb això que només les dones lesbianes poden deixar
de complir amb els rols assignats? En absolut! Tant de bo!
D'això va el feminisme. Les dones lesbianes, som primerament
dones que lesbianes, i hem socialitzat de la mateixa forma.
Però coincidiran amb mi que, no hi ha major norma que el
patriarcat intenti imposar que aquell que considera natural: les
dones han de tenir relacions romàntiques i/o sexuals amb
homes.

Val la pena recordar l'origen de la paraula lesbianisme, que ens
remunta al voltant del segle VII a. C. a l'illa de Lesbos, on va
viure la poetessa Salo de Lesbos. La seva poesia celebrava
l'amor i la passió entre dones, i va escriure poemes
intensament emocionals i apassionats, molts dels quals
estaven dirigits a altres dones.

Seria un error donar a entendre que el patriarcat no ha
travessat a totes les dones, també a les lesbianes, i ha creat en
nosaltres normes, comportaments i models d'amor romàntic,
basats en el model heterosexual. Nosaltres hem crescut llegint
els mateixos contes i socialitzant de la mateixa manera, i avui
dia, escoltem les mateixes cançons i veiem les mateixes
pel·lícuIes. Reproduïm aquests comportaments tots els dies.

No obstant això, quan parlem de desobediència dels rols de
gènere, és evident que la nostra elecció de relació romàntica o
sexual no s'ajusta als estàndards patriarcals de feminitat i
comportament "apropiat". Les relacions que les dones
lesbianes formen no estan centrades en els homes, i poden
experimentar una major autonomia, presa de decisions i
apoderament en les seves vides, alliberant-se de les
dinàmiques de poder patriarcals.

És possible que, històricament, la correlació entre feminisme i
diversitat sexual, hagi estat la raó de trobades, però també de
discrepàncies. D'una banda, entre lesbianisme i feminisme i per
un altre, entre lesbianisme (o millor dit, paper de les dones
lesbianes) i moviment LGBTI. Sembla que les dones lesbianes
han estat dècades buscant aquest encaix en no se sap molt bé
on, desplaçant-se així a una segona fila i sofrint una major
invisibilitat.

Malgrat això, les dones lesbianes han estat Iíderesses i
activistes fonamentals en la lluita per la igualtat de gènere i la
diversitat sexual.

Trencar el patriarcat al quadrat: dones
feministes i lesbianes

Em fa feliç saber que, des de fa unes dècades, el feminisme no
entén una altra cosa que no sigui abraçar cada vegada més el
paper de les dones lesbianes dins d'aquest. No hi ha una altra
opció: les dones lesbianes han sofert doble opressió, per ser
dones i per ser lesbianes i no hi ha un altre aliat possible que
el feminisme per a combatre-la.

És evident, no totes les feministes són lesbianes ni totes les
lesbianes són feministes. No obstant això, històricament, tots
dos moviments han influït i s'han entrellaçat en la lluita per la
igualtat de gènere, l'autonomia de les dones i la diversitat
sexual.

El moviment LGBTI, masculinitzat, no ha estat sempre un espai
de suport, de veu i reconeixement per a les dones lesbianes,
que no s’han sentit còmodes en ell i han estat relegades a un
paper secundari dins d’aquest.

Socialment, a més, m'atreviria a dir que la societat en general
ha tendit a tenir una actitud de major acceptació i menor
qüestionament cap a les relacions entre homes que cap a les
relacions entre dones. Segurament, totes/us podrem recordar al
primer cantant, polític o presentador gai conegut i ens costa
buscar la mateixa figura de dona lesbiana. Tot això ha
comportat una minimització de la identitat, la visibilitat i les
experiències de les dones lesbianes.

El feminisme també ha aconseguit que les dones del col·lectiu
siguin cada vegada més visibles i adquireixin un paper actiu i
protagonista en la lluita pels drets LGBTI.

Reconèixer i valorar la diversitat d'experiències i lluites dins
del feminisme i el moviment LGBTI és essencial per a
aconseguir una major visibilitat i equitat. Suposa un triomf
comú entre moviments en el qual resulten reeixides,
especialment, les dones.

En memòria de Marielle Francisco da Silva
(el Brasil) i María Guadalupe Hernàndez

Flores (Mèxic), activistes feministes
lesbianes, totes dues assassinades en 2018,

per la seva lluita.

C L A U D I A  A C E B R Ó N
Politòloga. Especialitzada en Igualtat de Gènere
Grau en Ciències Polítiques i de l’Administració

Màster en Investigació d’Estudis Feministes, Gènere i Ciutadania
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Les Dones Trans en l'Esport: Desafiant
Barreres i Fomentant la Inclusió

L'esport ha estat tradicionalment un espai on la
diversitat de gènere ha estat limitada per normes i
expectatives socials. Les dones trans, en particular,
han enfrontat desafiaments únics en aquest àmbit.
No obstant això, en els darrers anys, hi ha hagut un
creixent reconeixement de la seva presència i una
major voluntat de promoure la inclusió. Aquest article
explora el paper de les dones trans en l'esport, els
reptes que han de superar i com la societat pot
avançar cap a una pràctica esportiva més inclusiva.

L'esport ha estat tradicionalment estructurat segons
categories de gènere binàries, amb diferències
significatives entre homes i dones en diverses
disciplines. Això ha generat desafiaments per a les
persones trans, que poden experimentar
discriminació i manca d'acceptació quan intenten
participar en competicions que s'ajustin a la seva
identitat de gènere.

Les dones trans han lluitat per ser reconegudes en
les seves identitats de gènere i, alhora, han hagut de
fer front a les pressions socials i a les polítiques
esportives que sovint les exclouen. És fonamental
reconèixer que la identitat de gènere no ha de limitar
la participació en l'esport, i les organitzacions
esportives estan començant a adoptar polítiques més
inclusives.

Malgrat els avenços, les dones trans en l'esport
encara es troben amb diversos reptes.

Algunes crítiques es basen en la por de la suposada
avantatge física que les persones assignades com a
homes podrien tenir en determinades disciplines. No
obstant això, la recerca sobre aquesta qüestió no és
concloent i suggereix que les diferències en la força i
la resistència són molt variables entre individus,
independentment del seu gènere assignat.

És essencial abordar aquestes preocupacions amb
un enfocament basat en la ciència i la inclusió, en lloc
de perpetuar prejudicis. Les dones trans mereixen
oportunitats iguals per participar en l'esport sense ser
objecte de discriminació basada en la seva identitat
de gènere.

És encoratjador veure que cada cop més
organitzacions esportives estan adoptant polítiques
que reconeixen i protegeixen els drets de les
persones trans. La inclusió de les dones trans en
competicions esportives contribueix a la diversitat i
reflecteix millor la realitat de la societat.

A més a més, la presència de models a seguir trans
en l'esport pot inspirar altres individus a seguir les
seves passions, independentment de la seva identitat
de gènere. 

Aquesta representació positiva és fonamental per
canviar les mentalitats i promoure la igualtat en
l'esport.

Les dones trans en l'esport han estat històricament
marginades, però la societat està progressant cap a
una mentalitat més inclusiva. Mitjançant la
comprensió, la recerca basada en evidències i
l'adopció de polítiques igualitàries, podem construir
un entorn esportiu on totes les persones,
independentment de la seva identitat de gènere,
puguin participar i prosperar.

És responsabilitat de tots contribuir a aquest canvi,
desafiant els prejudicis i celebrant la diversitat.
L'esport pot ser un catalitzador poderós per a la
inclusió, i les dones trans juguen un paper vital en la
construcció d'un futur més igualitari dins i fora del
camp de joc.

JOAN SERNA
Cap local de la JNC Sant Just 
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REPTES SINDICALS PER
L’ANY QUE COMENÇA

Iniciem el 2024 marcat per un escenari global colpidor.
Assistim indignats al genocidi que s’està perpetrant a
Palestina que es suma a les guerres existents a l’Àfrica,
a l’Orient Mitjà i amb l’actual guerra estancada entre
Rusia i Ucraïna. Europa afronta unes eleccions decisives
al Parlament Europeu el proper mes de juny, on
l’extrema dreta pot esdevenir tercera força política i amb
previsibles pujades a països molt rellevants del nostre
entorn. Aquest nou feixisme del segle XXI, provoca un
risc real de regressió democràtica, qüestiona els drets
humans, la separació de poders i principis bàsics, de
democràcies representatives i consolidades. És
fonamental enfortir el moviment obrer i el sindicalisme de
classe, per confrontar de forma astuta i intel·ligent la
construcció d’alternatives a alguns dels mantres que de
forma efectiva calen a la societat.

Des del punt de vista econòmic, les últimes dades
d’ocupació, les baixes taxes d’atur, les xifres rècord
d’afiliació a la SS, la progressiva recuperació del poder
adquisitiu, l’augment del SMI, el control del preu del gas
o d’altres magnituds macroeconòmiques ens permeten
ser moderadament optimistes per avançar en justicia
social i ens mostren el camí per a seguir persistint
confirmant l'estratègia sindical i la utilitat del diàleg
social. L’altra cara de la moneda que impacta de forma
molt directa a les llars amb rendes baixes es concreten
en una alta inflació, la pujada de tipus d’interès i en un
progessiu increment de les desigualtats socials, on un
25% de la població està en risc de pobresa i exclusió
social.

Comença a caminar una nova legislatura a Espanya. Es
preveu molt complexa, fruit d’una aritmètica política
enverinada i de difícil trànsit. El govern progresista ha
guanyat el pols a la reacció, però tindrà molt difícil donar
recorregut i concretar l’agenda socioeconòmica i
territorial compromesa. 

En contraposició, el poder autonòmic i municipal, està
clarament escorat a la dreta i els moviments en altes
esferes dels poders de l'Estat, el judicial amb la
impresentable situació del CGPJ al capdavant, els alts
estaments de la administració pública i un corporativisme
professional desaforat, aposten sense amagar-se per la
desestabilització institucional.

A Catalunya, també transitem un moment de certa
complexitat política, marcada per la propera
convocatòria electoral. La Llei d'Amnistia, que ha estat
un dels màxims exponents dels acords d’investidura i
que ha provocat una gran polèmica mediàtica i social, és
un element imprescindible per iniciar una etapa diferent
de la política estatal. Tanmateix, és important influir
decisivament en els propers pressupostos per tal que
marquin una potent agenda social que doni resposta als
greus problemes i reptes que tenim com a país. 

Al Baix Llobregat, apostem per dinamitzar la concertació
social a través del CISE (Comitè comarcal de reforç de
mesures i impuls socioeconòmic) on estem representats
sindicats, patronals i Consell Comarcal. Volem fer
efectives algunes de les mesures ja acordades al Pacte
Nacional per a la Indústria (modernització polígons,
transició energètica, qualificació professional,
dimensionament empresarial…) que tindrien un impacte
directe sobre aquest important sector d’activitat, que
alhora arrossegaria a la construcció i als serveis.

La triple transició demogràfica, ecològica i tecnològica,
marquen les prioritats sindicals per a CCOO.
Incrementar salaris, igualtat i lluita contra la pobresa;
creació d’ocupació i increment de la seva qualitat,
reducció de temps de treball; regular de forma més
garantista el treball a temps parcial; ampliar la regulació
del treball a les plataformes digitals; modificar el règim
d’acomiadament, apostar per la formació i la qualificació
professional i enfortir protecció social i pensions. 

D’altra banda, també disputarem una inajornable reforma
fiscal que necessita el nostre país, dimensionar els
nostres serveis públics; canalitzar adequadament els
recursos provinents d’Europa (demanant que la inversió
privada també assumeixi la seva responsabilitat) la
transformació del model productiu a un de verd i digital i
considerar l’habitatge digne i de qualitat com a principal
dèficit social que juntament amb una estratègia integral
de cures, son les grans prioritats sindicals per a l’any
que comença
.
El nostre compromís de lluita, negociació i acords per
avançar en treball digne, igualtat, diversitats i drets
socials democràtics. 

J O S E P  M A R I A  R O M E R O
Secretari general CCOO Baix Llobregat, 
Alt Penedès, Anoia, Garraf
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L’article 14 de la Constitució Española proclama el dret a la
igualtat de tracte i a la no discriminació per raó de naixement,
raça, sexe, religió, opinió o qualsevol altra condició o
circumstància personal o social. Alhora, aquest reconeixement
es vincula a l’article 10 de la mateixa, que estableix la dignitat
de la persona i el desenvolupament lliure de la personalitat
com a fonaments de l’ordre públic i la pau social. A més a més,
la Constitució regula al seu article 9.2 l’obligació dels poders
públics de promoure les condicions per a que la llibertat i la
igualtat de l’individu i dels grups en els que s’integra siguin
reals i efectius, i també de remoure els obstacles que
impedeixin o dificultin la seva plenitud. 

D’altra banda, és important recordar que Espanya és el tercer
país del món en regular el matrimoni entre persones del
mateix sexe, el primer que va establir el seu dret a l’adopció, i
tot just fa uns mesos, aprovà la llei d’igualtat real i efectiva de
les persones trans i la garantia dels drets de les persones
LGTBI. Amb tot aquest desplegament i reconeixement
normatiu, podem corroborar i estar orgullosos que aquest país
avança en bona direcció, empès per una societat igualitària,
tolerant, respectuosa i que desitja que totes i tots els seus
ciutadans i ciutadanes visquem lliures, sense por a estimar a
qui vulguem, a ser qui desitgem ser i a viure en plena dignitat. 

Així doncs, com a demòcrates, podem afirmar que en un Estat
Social, Democràtic i de Dret com el nostre, és fonamental que
les lleis recullin els drets i deures, així com les obligacions que
tothom hem d’assumir donat que aquestes són l’expressió
màxima de la voluntat i sobirania popular, i com deia Ramón
Rubial “En democracia la revolución se hace con el BOE”. Dit
això, existeix un factor essencial i imprescindible pel
desenvolupament de la persona que difícilment pot recollir la
norma, la llei o el BOE, i aquesta és l’empatia.

Segons la RAE, l’empatia és la capacitat d’identificar-se amb
algú i compartir els seus sentiments. Es tracta, doncs, de posar-
se un a la pell de l’altre per voler entendre la situació que està
vivint, escoltar-lo activament i donar-li suport.

Fa uns dies, una dona trans, en una conversa de la que vaig
aprendre molt, m’explicava com havia sigut la seva infantesa i
em va revelar que el patiment més dolorós que havia viscut no
havien estat els cops psíquics i físics que havia rebut, sinó que
va ser la incomprensió i manca de sensibilització vers els seus
sentiments. Quan diferent hagués estat la seva realitat d’haver
trobat en el seu camí persones empàtiques amb ella. 

Avui en dia, es parla abastament de la importància del diàleg,
de la concòrdia, de la fraternitat, com els mecanismes per
aconseguir una convivència real i plena entre la ciutadania per,
en definitiva, viure i conviure en pau i felicitat. Per assolir
aquestes fites es requereix atendre, voluntat d’entendre i
respectar, en definitiva, empatitzar amb qui tenim davant, amb
l’oponent o amb l’adversari. A cap bon port arriba una
negociació si no som capaços de mirar des de la perspectiva de
l’altre, de voler saber com se sent, d’entomar les seves
necessitats, inquietuds i anhels com si fossin propis. 

Malauradament, en aquests moments i a qualsevol part del
món, veiem massa gestos i actituds d’intolerància, d’odi, de
manca de respecte. El col·lectiu trans n’és un dels més afectats,
pateix discriminacions que, en els darrers anys, es van
accentuant i agreujant i curiosament, des de molts sectors de
la societat, es van normalitzant amb certa impunitat. No podem
banalitzar ni mirar cap un altre costat davant actituds
reaccionàries, inflexibles i agressives que han anat sorgint, es
van reproduint i s’estan consolidant. Hem de sumar sinèrgies
per evitar que això vagi a més. Per aquest motiu, ens cal
empatitzar amb les persones i comunitats més vulnerables, així
com aïllar i rebutjar als intransigents, intolerants i fanàtics. 

Estic convençuda que, siguin quines siguin les teves creences,
el teu pensament o la teva ideologia, de ben segur que tens
una ensenyança, una màxima o un referent que, d’una forma o
altra, t’aboca a excel·lir en el teu comportament practicant
l’empatia. Per tant, exercim-la, desenvolupem-la, pensem que
la nostra realitat no és la única, que els punts de vista dels
altres son vàlids i respectables, i sobretot, no jutgem

MÉS ENLLÀ DE LES
LLEIS, l’EMPATIA

Mònica Lafuente
Regidora de planificació urbanística i LGTBI

Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat
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Perquè decidim associar-nos? Quin és el detonant que ens fa
emprendre les nostres reivindicacions?

Als anys 80, després de sortir definitivament de les imposicions
físiques i morals de la dictadura, hi va haver una explosió de
llibertat popular. Imperava el “viu i deixa viure”. Tanmateix,
contrastava amb la inèrcia cultural de part de la societat
“normal” que veia certes llibertats com a agressores de la
decència sexual i política. Les trans estàvem al buit social;
discriminades en els àmbits normals pel nostre sexe (on el
sexe no era rellevant) i acceptades en àmbits sexuals on el
nostre sexe no era discriminat. (Tota una paradoxa).
Espectacles (generalment eròtics) i prostitució semblaven ser
l’únic recurs de les trans.

Al 92 van coincidir dos fets històrics: La repressió contra les
prostitutes per l'assumpte de les olimpíades a Barcelona, i
l'assassinat de Sonia per part d'un grup neonazi. Ambdues
qüestions ens posaven sobre avís de com era de fràgil la
llibertat i la pròpia existència trans.

Alarmades davant d'una perspectiva destinada a carregar
contra el nostre “modus vivendi” i la nostra integritat física (la
qual cosa ens tornaria a la situació franquista), no quedava
altra que fer-nos sentir per la classe política i pels opinòlegs
que constantment ens ubicaven a la frivolitat i el descrèdit.

El 1992 unes companyes i jo vam decidir fundar el Col·lectiu
de Transsexuals de Catalunya, CTC, la primera associació trans
amb voluntat clarament política. Amb anterioritat, van existir
veus trans que reivindicaven, des d'una perspectiva identitària i
personal, les seves vivències. A Catalunya, un petit grup de
trans havien escrit articles per a “La pluma”, una revista GLT de
llavors. A Madrid, Transexualia, fundada el 1987, havia
concertat entrevistes amb algun dirigent local per evitar les
batudes policials cap a les treballadores del sexe...

Al CTC, vam elaborar una plataforma reivindicativa centrada en
la legalització dels documents d'identitat, la cobertura
sanitària, la reivindicació de la prostitució i espectacles (sense
judicis de valor, sense moralines d'entrecuix) i la inclusió laboral
per a les persones que volien participar a d’altres àmbits; o el
que és el mateix: la no-discriminació laboral en cap àmbit.

Els propers anys ens centraríem en la reivindicació d'una llei
que no exclogués cap trans de qualsevol gènere respecte a la
documentació. També a la cobertura mèdica. Dos temes
simples i tanmateix poc interessants per als governs que ens
acusaven de ser una “minoria irrellevant”.

El 98 van aparèixer Natàlia Parés i Yliana Sánchez que
provenien d'àmbits laborals, més convencionals, on no les
havien discriminat. Van fundar la revista BSTc i juntament amb
el nostre grup van redactar una proposta legal de 32 articles. I
després de vèncer múltiples i irades reticències vinculades a
grups polítics, suposadament afins a les trans, la llei del 2007
va ser aprovada en una versió més reduïda de la proposada. La
inclusió trans dins de la sanitat pública seria abordada més
tard.

Així va ser com el PSOE va regular la primera llei de canvi de
sexe registral basant-se en els criteris de la nostra associació.
(Tot i que abans s'havien resistit a les demandes del nostre
col·lectiu). Per a que això fos possible va ser necessària una
pugna política i associativa molt dolorosa. M’estalviaré els
detalls.

Pel que fa a la prostitució, tot i que des de la recentment
estrenada democràcia s'havien eradicat algunes polítiques
agressives contra les prostitutes, especialment després d'haver
suportat les violències abolicionistes del dictador Franco, la
nostra reivindicació es trobava poc verbalitzada. La política era
reticent a concedir drets a l'autonomia vital de les
protagonistes. 

No obstant això, el feminisme es va posicionar el 1993 en unes
jornades estatals, en què vaig participar: la transsexualitat i la
prostitució, entre moltes altres qüestions, tindrien cobertura
dins del moviment, especialment pel que fa a donar veu i
rostre a les protagonistes i en el respecte a les seves vivències.
S'abraçava així la idea de les dones com a individus plurals
amb identitats i vivències pròpies, trencant amb la idea
uniformitzant del criteri femení basat en les tesis de dones
elitistes, amb criteris que recorden l'estereotip –reciclat– de la
dona cristiana i decent, eterna enemiga de les “esgarriades”.
Això donaria origen a l'actual pugna entre feministes on les
idees se situen entre la conveniència política i social “versus”
la identitat i vivència de les dones en societat.

La veritat és que, tant l'animadversió cap a les trans, com
l'abolició de la prostitució, no són invents de cap feminisme.
Són els règims autoritaris i masclistes els que sempre s'han
distingit en aquestes qüestions d'odi per sexe-gènere. El 1949,
L'ONU ratificava l'abolicionisme de la prostitució gràcies a la
pressió dels grups religiosos, cosa que comportaria crims
contra les dones als països on va ser abolida-prohibida. Cal
tenir en compte que en aquesta organització ja comptaven
amb països com Rússia, Xina, Afganistan, Aràbia saudita, Oman,
EUA, països oposats al feminisme respecte a les seves
polítiques de llavors.

El 2006, un tripartit d'esquerres (a l'àmbit local) regulava una
normativa municipal contra les prostitutes i els seus clients,
contra els captaires, els manters i els sense sostre, i contra una
sèrie d'activitats que eren descrites com a incíviques. A
Barcelona, en una assemblea municipal convocada per la FAVB,
pràcticament tot el teixit associatiu va mostrar el seu rebuig a
la normativa contra “l'incivisme” que s’atribuïa a aquests
sectors socialment tan desafavorits. 

Les normatives que van proliferar pel país no eren més que una
reedició mal dissimulada de la “Ley de Peligrosidad Social”
franquista i de la llei de “Vagos i Maleantes” d'origen republicà.
Això ens va fer pensar que en l'àmbit de la diferència
conceptual entre diferents signes existeixen sovint massa
concomitàncies respecte a la intencionalitat, tal com la història
ens descriu amb les seves eternes polítiques higienistes que
criminalitzen els més febles. Semblaria no tenir fi l'eterna
pugna del que és “normal i decent”, i convenient políticament,
contra la llibertat i la supervivència dels bandejats de l'estima
social i l'economia de mercat.

Perquè neix  la
REIVINDICACIÓ

Primera manifestació a Espanya pels drets homosexuals, la Rambla de Barcelona el 26 de juliol de 1977,
convocada pel Front d’Alliberament Gai de Catalunya (FAGC) y encapçalada per travestis. /COLITA

Bea Espejo
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Amb els anys, la nostra associació finalment es va dissoldre,
allà pel 2012, però les reivindicacions continuen vigents. No es
pot dir que visquem en una societat igualitària mentre hi hagi
persones marginades i condemnades a la precarietat
econòmica, la misèria i la mort prematura. Les estadístiques
són clares respecte a la mortalitat de la gent pobra.

No es pot dir que hi hagi la llibertat d'expressió mentre es fa
callar les veus de la gent desafavorida i, sovint, es desvia
l'atenció cap a falsos i privilegiats representants.

Actualment, els debats respecte a aquestes qüestions
conflictives semblen tornar-nos a temps pretèrits, a allò que ja
havien viscut altres generacions menys lliures, a l'etern judici
de valor sobre el sexe de la dona, a l'estúpida moralina, al
control sobre la sexualitat que podria ser concebuda, de nou,
com a propietat de l'estat, i la imposició del que és
políticament correcte amb la via del càstig o el “garrot vil” de
la criminalització. Qüestions eternes que sobreviuen a
dictadures i democràcies i que són cícliques. 
Sembla no tenir-se en compte la llibertat vinculada als
aspectes més urgents, els de la supervivència. Com diu Toni
Segarra: El que distingeix una democràcia decent és la
possibilitat antinatural de donar veu i vot al petit, a
l'insignificant, al feble. I ens permet la sagrada obligació
d'escoltar-lo, de veure'l, i per extensió de cuidar-lo. Les
majories són per definició cegues i sordes. Defineixen la
normalitat. Creuen que el món és com ells són. Que el petit
incomodi, molesti, existeixi, s'hauria de veure com una
benedicció que ens obliga a reflexionar.
El sector “progressista” està dividit entre certes aspiracions
abolicionistes de la transsexualitat i la prostitució, entre
d’altres causes “poc populars”, i el sector favorable a les veus
dels i les protagonistes respecte de la seva identitat i
supervivència.

Judith Butler ens adverteix. Moltes persones viuen amb un
profund temor que les seves vides corrin perill: guerres, canvi
climàtic, hiper capitalisme, la pèrdua dels serveis socials dels
treballadors. La gent es troba desprotegida. És fàcil trobar un
boc expiatori. Els demagogs de dreta arriben i ens diuen: “Oh,
hem decidit què està destruint la teva vida: el gènere”. Apel·len
a aquesta por de la destrucció, li donen un nom, inciten i
sorgeix l'odi a les persones trans, que es troben entre les
comunitats més vulnerables del món. La dreta autoritària
demana intensificar l'odi als vulnerables. Qualsevol a
l'esquerra ho ha de rebutjar.

El CTC no va existir amb voluntat gregària o insensibilitat
reivindicativa cap a d’altres sectors igualment maltractats, més
aviat intentàvem ser un dels molts corrents destinats a
combatre l'exclusió, el descrèdit. Davant estadístiques trucades
de la prostitució (els abolicionistes aportaven estudis falsos,
posteriorment desmentits per les agències de transparència a
la premsa); davant del simbolisme reivindicatiu que desplaça
l'autèntica vivència enfrontada a qualsevol arrogància elitista,
els moviments socials segueixen aquí, moltes vegades
invisibilitzats segons la pretensió. 

El feminisme va comptar amb veus de valentes prostitutes en
el passat. El moviment trans es va fundar gràcies a les veus de
les més desafavorides. El moviment Queer es va inspirar en les
performances dels vuitanta de les trans novaiorqueses, totes
vivint en l'espectacle, la prostitució i, de vegades, en la
mendicitat. Per tant, resultaria malaltís que aquests sectors
poguessin acabar en el descrèdit o l'oblit per obra d'alguns que
avui presumeixen de continuar el llegat i que reescriuen certs
discursos. No soc amiga d'homenatges buits, però sí que
considero que s'ha de fer justícia històrica i optar per escoltar a
qui sempre van reivindicar el dret a ser i existir, enfrontant-se
als qui van fer, i segueixen fent, l'impossible per negar i
oposar-se a la nostra existència.

La reivindicació continua, ens recorda John Carlin. Tant Sofhie
Scholl com el seu germà Hans van ser assassinats a Alemanya
per encoratjar els alemanys a “defensar-se com puguin contra
les bèsties de la humanitat, contra el feixisme i tot sistema
similar de totalitarisme”.

Hauríem d’estar “condemnats” a entendre’ns. Després de tot, les
utopies mai no es faran realitat des de l’enfrontament contra el
feble, aquell que “no és com jo”.
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TOTS ELS DIES SÓN DIES
FEMINISTES

No, avui no és 8 de març ni 25 de novembre, dies en què
commemorem la defensa dels drets de les dones i l'erradicació
de les violències masclistes. Però tots els dies hem de
continuar amb la lluita feminista, perquè ser dona, encara,
implica patir discriminacions pel sol fet de ser-ho. Perquè ser
feminista és la idea radical, que les dones som iguals que els
homes. 

Simone de Beauvoir (1908-1986), escriptora, professora,
filòsofa, defensora dels drets humans i precursora del
feminisme tal  com el coneixem avui dia, deia: “No ho oblideu
mai: n’hi haurà prou amb una crisi política, econòmica o religiosa
perquè els drets de les dones es qüestionin. Aquests drets mai són
adquirits. Haureu d’estar alerta tota la vostra vida.” Aquestes
paraules ressonen sovint al meu cap. 

Vivim anys de crisi permanent: econòmica, territorial, sanitària
i, recentment, bèl·lica a les portes d’Europa. Aquestes crisis han
fet ressorgir posicionaments i partits polítics d’extrema dreta,
que qüestionen constantment els drets de les dones. 
Malgrat que disposem de lleis progressistes que ens emparen i
que ens han fet prosperar al llarg d’aquests anys, la realitat és
que els discursos contra el feminisme i el negacionisme de les
violències masclistes estan arrelats a  la nostra societat,
especialment, en els i les més joves. 

        El 20% del jovent creu que la violència
masclista no existeix. 

Un discurs que té ressò mediàtic: algunes formacions la neguen
explícitament i d’altres pacten governs amb aquestes
formacions, cosa que dona ales als violents. 
Tot això fa que es defensi un model social en el qual les dones
som ciutadanes de segona; que s’eliminin regidories d’igualtat,
perquè parlen de violència intrafamiliar, fet que ens trasllada
als anys 90, els anys en què la violència masclista es quedava
en l’àmbit privat i s’invisibilitzava. 

Era una època anterior a la nostra estimada Ana Orantes, la
primera dona que el 1997 va denunciar públicament les
agressions i maltractaments que patia per part de la seva
parella. Una dona valenta, que 13 dies després de sortir a
televisió, va ser cruelment assassinada per la seva parella, la
qual li va llençar  benzina i la va cremar viva. Ella va canviar la
història. Ella va canviar la nostra història, perquè gràcies a ella
i a les associacions de dones, que de forma voluntària havien  
estat atenent  milers de dones que patien maltractament, es va
començar a legislar contra la violència masclista. 

. 

Desde 2003

1334  dones assassinades

1 dona cada 6  dies.

El 80% de dones que pateixen violència
masclista no ho denuncien.

600.000  dones pateixen violència masclista  
cada any

Anna Orantes   6 febrer 1937 - 17 desembre 1997

Des d’aleshores, hem conquerit molts drets però les xifres
continuen sent esgarrifadores. Des de l’any 2003, any en què es
comença a enregistrar el nombre de dones assassinades en
mans de les seves parelles o exparelles, s’han comptabilitzat
1.334 dones. És un horror, però una realitat. I és que cada sis
dies maten una dona i més de 600.000 dones pateixen
violència masclista a l’any. Alguns diuen que hi ha denúncies
falses i ràpides, que representen un 0,04%. El 80% de les dones
que pateixen violència, segons la Delegació del Govern, no ho
denuncien i més del 70% de les dones assassinades, mai ho
van denunciar. La mitjana que triguen en fer-ho és de 8 anys.
Durant 8 anys viuen un calvari de maltractaments i vexacions
de la seva parella... Així que ni denúncies falses, ni denúncies
ràpides

Quan parlem de violències i discriminacions, en plural, és
perquè les patim en totes les esferes de la vida. En els nostres
cossos, en l’espai públic, en el món laboral, en les opcions
sexuals… 

El masclisme considera que els nostres cossos pertanyen als
homes, fins al punt que en algunes cultures mutilen els
genitals femenins per possessió. Mutilen. També obliguen
menors a casar-se amb homes grans, amb impunitat. El tràfic i
la prostitució també són formes de possessió i agressió. 

Segons Nacions Unides, es calcula que el 66% de tràfic de les
persones identificades són dones, 13% nenes, 12% homes i 9%
nens, i de les dones víctimes, el 79% estan sotmeses a
explotació sexual. Una violència que obliga les dones a vendre
el seu cos, que les condemna, en molts casos, al consum de
drogues i alcohol per suportar les vexacions. Una violència que
mercadeja amb elles, les deshumanitza i les converteix en
objectes sexuals sense voluntat. 

LLUÏSA MORET
Alcaldessa de Sant Boi de Llobegat



A més, entre gener i juny del 2023, 2.307 dones han denunciat
agressions sexuals, cosa que vol dir que a Espanya cada dues
hores hi ha una denúncia. I  un 65,7% de les agressions són
perpetrades per agressors coneguts. La resta es produeix a
l’espai públic i en ambients d’oci i, en ocasions, comeses en
grup. 

Molts estudis posen de manifest que l’accés a la pornografia
basada en el masclisme, on els homes sotmeten  les dones de
forma violenta, està reforçant una sexualitat agressiva. Per
això, és tan necessari educar en relacions sexuals i afectives
igualitàries i sanes. Nous referents masculins en què
emmirallar-se.

En el món laboral continuem replicant rols de gènere, amb
sectors encara feminitzats i masculinitzats. Hi continua existint
la bretxa salarial, on les professions més precàries i amb salaris
més baixos tenen nom de dona i on el sostre de vidre impedeix
liderar direccions. Ens estem perdent la meitat del talent de la
humanitat. Per tant, són necessàries discriminacions positives
vers les dones, plans d’igualtat a les empreses i valorar
referents en sectors masculinitzats per tal que les nenes
tinguin un futur esperançador. 

La corresponsabilitat familiar també ha de ser una realitat. Per
sort, hem deixat enrere la imatge de la súper dona, que es
representava amb múltiples braços fent moltes coses a l’hora.
Havíem de treballar fora i dins de casa, fer-nos càrrec dels
nostres fills i filles i tenir uns cossos perfectes, segons els
cànons establerts. Les cures de casa i de la família han de ser
compartides i no recaure exclusivament en les dones. També,
que ja seria una altra qüestió, reivindico la conciliació personal,
temps per dedicar-se a un mateix o mateixa.

La dreta i l’extrema dreta també ataquen els
drets de les persones LGTBI+, especialment  les

dones lesbianes i les dones trans. 

Pateixen la doble discriminació de ser dona i amb una opció no
heteronormativa. Els rols de privilegis de la masculinitat i
l’heteronormativa afecten  les dones trans, que pateixen més
violència, més estigmatització i més precarietat laboral que els
homes trans. Un dia, una amiga trans m’explicava que va ser
conscient de les discriminacions que pateixen les dones quan
va fer la transició. I és que moltes dones trans es veuen
abocades a la pobresa extrema i en moltes ocasions
condemnades a exercir la prostitució. 
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Malgrat tot, tenim un horitzó esperançador per la gran
consciència ciutadana. Milers de dones i homes han sortit al
carrer per dir que ja n’hi ha prou. També les formacions
polítiques d’esquerres, que hem legislat i creat el Pacte d’Estat
contra la violència masclista, eines que ajuden a erradicar les
violències. Continuarem per aquest llarg però pròsper camí. 

Perquè les violències masclistes formen part del
nostre sistema, un sistema imperant i perenne,

que hem de combatre per aconseguir una
societat igualitària. Les violències masclistes

formen part del nostre dia a dia, per això tots els
dies són feministes. 

LLUÏSA MORET
Alcaldessa de Sant Boi de Llobegat
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Abolir la violència sexual, contra
totes les dones, és urgent

Es preguntaran per quina raó me n'he anat al
passat de les sufragistes britàniques i els seus
assoliments polítics quan aquest article pretén
abordar el drama de la violència sexual que
comporta l'explotació sexual. 

Dues raons m'han portat a recordar-les, la primera
és que aquestes van revolucionar la comunicació
política i entre moltes accions van encunyar
l'eslògan "Deeds not Works", en català "fets i no
paraules". I certament quan abordem la violència
sexual implícita en l'explotació sexual hem de
passar a l'acció, oferir solucions reals i reparadores
a les dones traficades i explotades i també als seus
fills i filles, si els tenen.

I la segona per una gran referent del moviment,
Josephine Butler, que va treballar pels drets de
les dones prostituïdes i va dur a terme una
campanya política entre 1869 i 1886 per derogar la
Llei de Malalties Contagioses a Anglaterra però
també a l'àmbit internacional. Aquesta llei danyava,
menystenia i cosificava a dones prostituïdes.

Permetia l'empresonament de les dones en
prostitució, però també atorgava al poder judicial la
potestat d'ordenar exàmens genitals que no tenien
com a finalitat protegir les dones sinó als homes
que les abusaven. Butler va denunciar la doble
moral de la societat i també va combatre la
prostitució infantil. Va crear la Federació
Abolicionista Internacional encarregada de
combatre el tràfic de dones i infants per l'explotació
sexual. Va obrir albergs socials per atendre les
dones prostituïdes amb malalties venèries
terminals. 

És una referent que ens inspira i ens dóna pistes
importants per creure que val la pena lluitar per la
llibertat de les dones i que és possible aconseguir
canvis que afavoreixin una agenda feminista que
ajudi a remoure totes les violències sexuals que
pateixen les dones arreu del món.

El moviment sufragista, a principis
del segle passat, lluitava no només
pel dret al sufragi de les dones sinó
pel reconeixement dels seus drets

humans. 



Hem aconseguit passos de gegant en la igualtat
efectiva, però el cos de les dones continua sent
trinxera; la violència sexual és tabú i s'amaga en el
porno al qual els joves accedeixen i que cada cop és
més violent, i la prostitució que es considera l'ofici
més antic del món, amaga històries de vida de
dones que han estat traficades i convertides en béns
de consum inesgotable que donen molt marge de
negoci i benefici.

La prostitució és, des del meu punt de vista, l'escola
de postgrau de la violència sexual on s'educa els
homes en la creença que existeixen dos tipus de
dones, les respectables, "les pròpies", que són les
parelles, germanes, filles, nétes; i les de tots i de
ningú, "les altres", les putes.  Encara avui dia puta
és un insult. A ningú se li insulta dient-li fill de
bombera, fill de mestre o fill de dependenta. 

La prostitució és classista, malauradament en molts
casos un classisme encobert que considera que és un
ascensor social per a dones migrades i pobres. I també
transfòbica, ja que es considera el nínxol laboral natural
al qual estan condemnades moltes dones trans malgrat
els discursos d'apoderament personal que amaguen els
mantres de les "putes felices". Rosa Cobo en la seva
obra, "La prostitución en el corazón del capitalismo" ens
demostra com la prostitució als països rics, en l'era del
capitalisme global es nodreix majoritàriament de dones
traficades, a través d'un negoci global que es fonamenta
en una economia il·lícita, nord-sud, expansiva i
multimilionària. 

El fenomen creixent de la violència sexual, la tipificada
com a penal i la que no, no s'explica de forma aïllada
sinó que requereix un abordatge també en els
imaginaris que situen a determinades dones en els
marges i al marge dels drets. La violència sexual
contra les dones és un problema alarmant en el marc
de l'estructura de la criminalitat del nostre país, però
no es restringeix, com  deia, només al delicte, és a dir
la violència sexual que es denuncia és només el
vèrtex de l'iceberg, i una immensa majoria
d'agressions sexuals resten amagades. 

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

L'Hospital Clínic de Barcelona, sense anar més lluny
ens mostra una situació dramàtica. De gener a
l'octubre de 2023 han atès 588 casos d'agressions
sexuals de les quals el 89% han estat a dones.
L'increment respecte a l'any anterior és del 5,6% i
presenten més violència física afegida. Aquestes
dades ens han de fer pensar que alguna o moltes
coses estan fallant a la nostra societat. 

- 2 3 -
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En paraules de l'autora, "la explotación sexual se ha
convertido en una estrategia de desarrollo para países
como Rumanía, Tailandia, Nigeria, Brasil, Colombia,
República Dominicana entre otros. Un ministro de
Tailandia afirmaba en una entrevista que era necesario
sacrificar a una generación de mujeres para acelerar el
crecimiento económico del país. 

El Fondo Monetario Internacional, cuando concede
préstamos de ayuda estructural a países con altas tasas
de pobreza, les conmina a que creen una industria del
ocio y del entretenimiento para asegurarse la
devolución con la prostitución se crea dinero y con el
juego se blanquea".

Partint d'aquesta anàlisi de les causes de l'explotació
sexual i la tracta, què podem fer realment com a
societat i des de les administracions públiques, per
acabar amb aquesta forma de violència contra les
dones? Primer tenir clar que, al llarg de la història, els
sistemes econòmics patriarcals han estat els encarregats
i els artífexs de perpetuar el proxenetisme. 

Aquests sistemes han imposat una jerarquia de les
persones, dividides entre les que ostenten i exerceixen
el poder –la majoria homes- i les que no, les dones i els
col·lectius catalogats de "minores" pels qui han exercit
el poder. Les conseqüències són esfereïdores i han
perpetuat un engranatge de desigualtats interseccionals
que tenen en la violència sexual i l'explotació sexual les
dues pitjors cares de la moneda: el tabú i la
normalització.

Centrant-nos en les persones trans, i en concret en les
dones trans, no sols són tractades de manera desigual i
discriminades per raons d'identitat de gènere sinó que
alhora pateixen múltiples factors de vulnerabilitat i
exclusió com la pobresa, l'entorn social, les violències
que ja han patit o pateixen des de la infància, i la
mateixa prostitució com a sortida laboral darwinista. 

Tots aquests condicionants s'han de tenir en compte a
l'hora de dissenyar i posar en marxa polítiques
públiques inclusives i integradores. En aquest sentit, cal
anar més enllà i dissenyar plans integrals des d'una
perspectiva holística, i on intervinguin tots els serveis i
teixit associatiu necessari, i un abordatge integral, des
dels sectors públics fent sinergies amb els sectors
privats.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

A Santa Coloma de Gramenet, ens vam declarar municipi
lliure del tràfic i explotació sexual de les dones i
considerem la prostitució com una expressió de la
violència masclista. Per aquest motiu, des de la posada
en marxa de La Ciba, espai de recursos per a dones,
innovació i economia feminista, estem treballant
activament amb programes d'atenció i recuperació que
aborden aspectes cabdals com la prevenció, la
sensibilització, la formació i l'atenció a les dones que
volen deixar la prostitució o que l'han deixat. 

De fet, tenim un programa propi i específic "Programa
d'atenció integral a dones en situació de prostitució"-
amb el qual acompanyem a totes aquestes dones
víctimes d'explotació sexual, en la seva recuperació
emocional i psicològica, en la seva formació ocupacional
i inserció laboral i en l'assessorament legal. També
disposem d'un recurs d'acollida –espai residencial- per
aquelles dones –siguin transsexuals o no- que pateixen
violències masclistes. Tots aquests són àmbits
imprescindibles per a la recuperació integral d'aquestes
dones. Aquest acompanyament s'ofereix des de La Ciba,
de manera coordinada amb l'empresa municipal
Grameimpuls, per poder guiar les dones cap a una nova i
esperançadora etapa professional.

Sis de cada deu persones trans
pateixen exclusió laboral.

És un fet que les persones trans és un dels col·lectius
que s'enfronten a més dificultats per a accedir al mercat
laboral. 

De fet, segons l'estudi "Identificació dels factors
d'inserció laboral de les persones trans. Exploració del
cas de la ciutat de Barcelona", realitzat per la Universitat
de Vic, el percentatge d'exclusió laboral en les persones
trans se situa al voltant un 60%, i en alguns àmbits
arriba al 80%. Sens dubte, la transfòbia estructural les
obliga a treballar o en la prostitució o damunt d'un
escenari.

Per tant, per començar, és apressant combatre aquesta
violència i estigmatització promovent, des de les
administracions públiques i empreses, oportunitats
professionals i d'autonomia dignes. 
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I no vull acabar, sense tenir en compte que els mitjans de
comunicació juguen un paper crucial en la politització
dels drets d'aquells col·lectius que denominen "minories",
com les dones prostituïdes i les dones trans. 

La ràdio, la premsa escrita i la televisió, en positiu, ajuden
a promoure el coneixement de les seves lluites i
reivindicacions, però també són els i les responsables de
l'estigmatització, especialment en el cas de les persones
trans, perquè els models imperants que apareixen als
mitjans res tenen a veure amb la majoria de les persones
que estan lluitant per la igualtat de drets amb trajectòries
professionals visibles i allunyades dels estigmes. 

Vull reivindicar a dones com l'Abril Zamora, l'Elena Long,
la Marta Roman Expósito, l'Elisabeth Duval, entre altres.
Per tant, en mans de totes i tots -administracions
públiques, privades i des de la mateixa societat- està
abolir els estigmes, eradicar l'explotació sexual de totes
les dones i infants i reparar integralment el dany provocat,
i cal fer-ho amb polítiques públiques que abordin tots els
aspectes devastadors que l'explotació sexual i la
prostitució provoquen sobre els cossos i la vida de totes
les dones.

Grey Butler, J. E. Josephine Elizabeth Butler: An Autobiographical Memoir. Library of Alexandria, USA
Cobo Bedía, R. (2020). La prostitución en el corazón del capitalismo. La Catarata

En aquest sentit, des de l'empresa municipal de
Grameimpuls en Santa Coloma de Gramenet, i des de fa
dècades, incorpora la inclusió de les persones trans tant
en l'estructura d'empresa com a partir de programes
específics que promouen la discriminació positiva, en
favor d'aquest col·lectiu. 

Un exemple concret és el Pla específic d'ocupació per a
les persones transsexuals, que va començar en 2022, i que
ha suposat la contractació de quasi una vintena de
persones per a desenvolupar tasques administratives i
d'atenció al públic –consergeria- en equipaments
municipals. 

Grameimpuls treballa directament amb La Ciba per a la
plena integració laboral i  social d'aquestes persones, i en
tot l'acompanyament que necessitin. Alhora, les persones
contractades reben un programa formatiu en l'àmbit de la
digitalització, una altra bretxa que estem trencant, pel que
fa a l'accés i l'ús de les noves tecnologies, incentivant
noves vocacions com pot ser l'àmbit del disseny i
desenvolupament tecnològic.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Núria Parlon
 Alcaldessa de Santa Coloma de Gramanet
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Catalunya, com la resta de l’estat i de països europeus,
s’enfronta a grans reptes socials. Un d’ells te a veure amb
l’increment de les desigualtats o, si més no, a la incapacitat de
trobar fórmules eficaces en reduir-les més encara quan aquest
es produeix en països rics i amb sistemes de benestar
consolidats. La distribució de la riquesa és encara una
assignatura pendent en les societats modernes, que si bé han
generat sistemes que busquen garantir la igualtat
d’oportunitats (educació i salut d’accés universal, i uns serveis
socials en procés de consolidació), no han estat capaces de
cercar fórmules predistributives que redueixin les desigualtats
a futur i que condemnen a una part de la població a viure
situacions d’exclusió perpètues de les què difícilment podran
sortir.

Un altre dels reptes és el canvi climàtic. Sense cap mena de
dubte, és i serà una de les polítiques més destacades dels
pròxims segles, però cal que les accions que se’n derivin no ens
portin a generar també més desigualtats. Per exemple, hores
d’ara les famílies amb rendes més baixes no tenen accés a
vehicles elèctrics pel seu elevat cost, mentre que per altra
banda es prohibeix paulatinament l’ús de vehicles de
combustió. Cal, per tant, que els nous reptes es facin pensant
en les conseqüències que tenen per al conjunt de la població i
de com els assolim sense deixar ningú enrere.

I el tercer repte, dels diversos que existeixen, té a veure amb el
procés d’envelliment de la població. La reducció de la natalitat
en les societats europees fruit de l’elevat cost de la vida, dels
salaris justos que dificulten un projecte de vida propi amb
garanties, la mobilitat laboral, i d’un canvi de mentalitat de les
generacions més joves, cada vegada menys disposades a un
model tradicional de família i més convençudes de la
importància del gaudi del seu temps lliure, obertes al món i
nascudes en societats més individualistes, configuren un
escenari de futur on caldrà replantejar bona part del nostre
sistema social i de cures, el futur de les pensions o els fluxos
migratoris si no volem renunciar a les virtuts del nostre
sistema del benestar actual. És un repte, o un canvi social, no
tant present en la ment de la ciutadania, però amb
conseqüències cabdals en les nostres societat i que exigeixen
del disseny de polítiques a curt termini.

Aquest any comença el procés de jubilació de la
generació dels Baby Boomers. Europa envelleix

gràcies al un sistema sanitari de qualitat (amb tots els
seus problemes). Tot indica que viurem més anys i,

probablement, amb millor estat de salut.

Cal, per tant, preparar Catalunya per un procés d’envelliment
imparable, que doni resposta al 1.400.000 persones de més de
65 anys que viuen ara, però també a l’important increment que
tindrem de persones grans en tan sols 15-20 anys. Cal pensar
un model de resposta per avui, però també preveure com
voldrem envellir d’aquí vint anys i les necessitats d’una
població que tindrà altres prioritats, maneres de relacionar-se i
formes de vida. 

El repte de l’envelliment 
i la llei de la Gent Gran a Catalunya.

RAÜL MORENO

Amb l'objectiu de consolidar i ampliar els drets de les persones
grans a partir de seixanta-cinc anys que viuen a Catalunya, el
Parlament de Catalunya es troba en plena feina per definir
aquest model a través de ponència de la Llei de la Gent Gran a
Catalunya. El text és la concreció d'un treball de molts anys,
iniciat el 2016 amb la presentació d'una moció al Parlament de
Catalunya per part del grup socialista que va rebre el suport
majoritari de la cambra, però que el Govern d’aquells moments
va guardar en un calaix. Fa un any, el mateix grup va reprendre
la iniciativa i, ara si, el text va iniciar el seu camí parlamentari.

La proposició de llei pren com a base dues de les lleis
autonòmiques amb un objectiu similar: l'andalusa i la de
Castella i Lleó. S’ha configurat i adaptat el contingut, i s’ha fet
extensible a més de 40 persones entre professionals,
responsables sectorials del partit i entitats representatives de
la Gent Gran. El text legislatiu és, per tant, el resultat d'una
feina conjunta que cercarà el màxim consens de les forces
polítiques a Catalunya.

Encara existeixen barreres que impedeixen a les persones
grans l'exercici efectiu dels seus drets en igualtat de
condicions amb les altres persones. Una discriminació
accentuada en els últims anys pels efectes de les crisis
econòmiques, l'increment dels preus i els efectes de la
pandèmia. Una discriminació a la qual cal afegir les de gènere,
orientació sexual, discapacitat o dependència, entre altres.
D'altra banda, han estat recurrents les manifestacions de
persones grans reclamant uns serveis sanitaris i residencials de
qualitat, una atenció bancària o l'actualització de les pensions
amb l'IPC, aquesta darrera recollida pel govern de Pedro
Sánchez.

El text legislatiu inclou en el seu articulat moltes de les
peticions expressades pel col·lectiu, entre elles, la necessitat
de lluitar contra la discriminació per edat, també la doble
discriminació de les dones grans, per la seva edat i per ser
dona. En aquest sentit, una de les propostes concretes que
recull la llei és la de garantir els tractaments ginecològics a les
dones grans, que a Catalunya deixen si es fes a una
determinada edat, o la inclusió de la gerontologia en l'atenció
primària sanitària.

La proposició de llei inclou un article específic per a les
persones LGTBI. La sexualitat és una part inherent a l’ésser
humà. Gaudim d’ella de formes diverses al llarg de la nostra
vida, també durant la vellesa. Els avenços en el reconeixement
dels drets de les persones LGTBI han de tenir translació també
en els processos d’envelliment i de cures posteriors, i caldrà
adaptar els serveis que es presten a l’escrupolós respecte a la
sexualitat de cada persona. 

Diputat al Parlament de Catalunya
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Habitualment, quan parlem de persones grans es corre el risc
de pensar només en les cures, però existeix un important
nombre de persones que gaudeixen de bona salut, que
consumeixen, viatgen, es formen i participen, i que sovint se
senten oblidades per l'administració pública. 

En aquesta línia, la llei reforça els consells de participació de
les persones majors com a interlocució necessària per al
disseny de polítiques que els incumbeixen i en qualsevol servei
o equipament destinat a les persones majors. Crea, a més, la
figura del defensor/a de les persones majors dins de
l'estructura de la Sindicatura de Greuges catalana, fomenta la
reserva de places en estudis universitaris i de formació
professional, millora el seu accés a la cultura i a l'envelliment
saludable, l'increment automàtic de les pensions no
contributives fins a aconseguir l'Indicador de Renda de
Suficiència de Catalunya (IRSC), i serveis gratuïts d'atenció
jurídica.

Però sens dubte, dos dels aspectes més destacables i debatuts
del text registrat en el Parlament, fan referència al model
residencial: es volen residències mitjanes i petites, amb
assistència mèdica pública i amb un nou model d'inspecció, en
la línia del model acordat pel Govern d'Espanya. 

A ningú se li escapa la necessitat, després del viscut amb la
pandèmia, que el sector social i sanitari han de treballar
plegats. El grup de treball al Parlament sobre l'impacte de la
Covid a les residències, l’únic existent a tota Espanya en
l’àmbit parlamentari, en breu publicarà les seves conclusions, i
d’elles se’n desprèn la necessària convergència de dos sistemes
que històricament han treballat d'esquenes. Viure en una
residència no pot comportar la renúncia a una atenció sanitària
pública de la qual sí que es disposa si es viu en l'habitatge
habitual. La llei reforça els serveis d'atenció domiciliària,
convertint l'habitatge usual en el nucli principal d'atenció,
deixant la institucionalització a la voluntat de la persona o
quan el seu estat de salut així ho recomani.

Un dels altres aspectes destacables de la llei fa
referència a l'accés a les prestacions recollides a la
Llei de Promoció de l'Autonomia Personal i Atenció
a la Dependència. 

Catalunya fa una dècada, sent la
comunitat autònoma amb la llista

més alta en dependència, una
mitjana de 580 dies d'espera des
del reconeixement del dret i la

prestació efectiva. 
El text legislatiu insta la reducció d'aquest temps
d'espera reduint tràmits i burocràcia, en la línia
d'altres comunitats autònomes com la valenciana o
la balear.

I finalment, la llei estableix l'obligatorietat de les administracions públiques i,
especialment del sector bancari, de garantir una atenció presencial i telefònica
personalitzés alternativa a aquells tràmits que ara, gairebé en exclusiva, són
telemàtics.

En definitiva, el Parlament continua fent passos endavant en el reconeixement dels
drets d'unes persones grans actives, autònomes i ateses. La llei de la Gent Gran ha
superat el primer debat a la totalitat i es troba en fase de ponència, escoltant
aportacions de diversos grups, experts i ciutadania organitzada. Però no ens
enganyem: es tracta d’una important aportació al conjunt de polítiques que seran
necessàries per abordar un dels grans reptes presents i futurs de la nostra societat,
però no ho farem només amb una llei, que cal desplegar i dotar econòmicament. Es
tracta de fer canviar la mirada cap a una realitat, l’envelliment, a la que tots aspirem i
que marcarà les nostres societats en els pròxims anys. 

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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CRACÒVIA

Els immensos carrers de Cracòvia em reben just en
arribar banyats per la blanquinosa neu que inunda
els carrers de felicitat. Gent passejant amb grans
somriures d'orella a orella, centenars de restaurants
plens dels millors àpats de la ciutat.

Tot i ser una ciutat històrica, és també una ciutat que
ofereix espais verds com ara el Parc Planty que
envolta el nucli antic, és un lloc tranquil, en calma on
pots passejar i relaxar-te.

Cracòvia compta amb un centre històric declarat
Patrimoni per la UNESCO (Organització de les
Nacions Unides per a l'Educació, la Ciència i la
Cultura). L'enorme església, acompanya a la
perfecció la Plaça del Mercat Principal, reconeguda
com una de les places més grans de tot Europa
formada per centenars de botiguetes amb souvenirs i
deliciós menjar. La qual està envoltada per grans
edificis com la Basílica de Santa Maria i l'Ajuntament
(fora de pràctica).

Quan pensem en el folklore de
Cracòvia, podem parlar sobre la
tradicional i única Festa del Drac la
celebració del qual consisteix en la
llegenda un drac que vivia al turó de 

Podem gaudir dels millors àpats poloneses, on
Cracòvia ens ofereix una gran gamma de plats
tradicionals, des del pierogi (empanades farcides)
fins al zapiekanka (una mena de pizza polonesa)
gràcies a la seva extensa gastronomia i la seva
impecable cultura, la importància de la qual es veu
reflectida a teatres, museus i esdeveniments durant
tot l'any com el Festival de la Música i el Festival
Internacional de Cinema.

Cracòvia és un important centre religiós, El Santuari de la
Divina Misericòrdia i les nombroses esglésies són
destinacions populars per a pelegrins i visitants interessats
en la història religiosa.
Les poques sinagogues jeuen tancades, a barris jueus com
el Kazimierz, però a la vista dels turistes, sinagogues que
ens aporten històries amb gran valor sentimental.

Als afores d´aquesta ciutat podem trobar dos dels camps de
concentració més coneguts i impactants, Auschwitz-
Birkenau, aquests dos camps, ara convertits en museus
ens mostren la realitat que milions de persones a causa de
les seves creences, el seu
color de pell, la seva
descendència, els seus
crims polítics, les seves
maneres de ser, opinar i
voler i infinites raons van
haver de patir, i la majoria
d'elles perdre les seves
vides.

Ens mostra la duresa i la crueltat que la Segona Guerra
Mundial va inculcar i va propagar durant sis anys. I ens
dona una nova perspectiva de la irreversible empremta que
per “un món millor” va marcar, marca i marcarà la història
eternament.

Wawel, els seus ossos es troben a la porta de la catedral i
explica la llegenda que quan aquests ossos caiguin, serà la
fi del món. Se celebra anualment amb espectacles i
desfilades, incloent una representació del drac que escup
foc.

Cracòvia te una de les universitats més antigues
d'Europa, la Universitat Jaguelònica, que suposa un
gran valor per a la cultura i la història d'aquesta ciutat

Els exemples preciosos d'arquitectura gòtica i
renaixentista es mostren en edificis com l'Església de
Sant Pere i Sant Pau, la Universitat Jaguelònica i
nombroses cases històriques que han estat
testimonis de les diferents etapes de l'arquitectura..

També podem trobar el
Castell Reial de Wawel,
un dels punts més
emblemàtics de Cracòvia,
s'ubica a la cueta, on hi ha una catedral i un castell
amb una gran i interessant història.
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Recentment, ens hem despertat amb la terrible notícia que el
44% dels homes enquestats pel CIS manifesten sentir-se
discriminats a causa del moviment feminista, plantejant així
una situació que demana una anàlisi reflexiva. Davant aquests
dades, les feministes hem d'abordar dues lectures
significatives. En primer lloc, és imperatiu realitzar una
autocrítica profunda per examinar de manera crítica allò que
no estem gestionant de manera adequada. En segon lloc, és
essencial comprendre els canvis que experimenta la societat
actual per poder adaptar-nos de manera proactiva.

Pel que fa al percentatge femení, resulta crucial analitzar per
què un 32,5% de les dones perceben que el feminisme ha
sobrepassat certs límits. Tot i que no és un percentatge massa
gran ni exagerat, sí que crec que aquest aspecte requereix, des
del meu punt de vista, una autocrítica interna:

Com a eina de lluita social, el feminisme ha de basar-se
sempre en una sòlida consciència de classe. Cada debat,
intervenció i legislació han d'anar acompanyats d'una política
pública ben fonamentada amb una visió interseccional que
mostri un impacte concret en la vida de les dones.

En els últims anys, hem incorregut en l'error de submergir-nos
en debats mancats de contingut i caracteritzats per la crispació,
la qual cosa ha generat divisions en el moviment. És crucial no
centrar la lluita en debatre una i altra vegada qüestions tan
bàsiques com que les dones trans són dones i, per tant,
subjecte polític del moviment feminista. No podem
permetre'ns dedicar mesos i anys a culpar-nos mútuament i no
assumint responsabilitats a temps quan una nova legislació no
compleix les expectatives. Els debats no poden desvincular-se
dels problemes reals i tangibles que pateix la població. És
essencial no perdre més temps divagant i invertir el nostre
temps en la creació de polítiques públiques útils i directes. I
fins i tot també hauríem de dedicar el nostre temps i dedicació
a desmentir les fake news escampades constantment per
l'ultradreta.

D'altra banda, existeix el risc que les dones en situacions
difícils, com ara aquelles solteres amb fills incapaces de pagar
el lloguer, o aquelles víctimes de violència de gènere, o
aquelles discriminades a les feines per un embaràs o aquelles
sense accés a pensions, es sentin allunyades del moviment
feminista i percebin que la lluita no els concerneix
directament.

En l'anàlisi de la percepció de discriminació entre els homes, es
destaca que el 44,1% de la mostra considera que el gènere
masculí està sent objecte de discriminació. La comprensió
d'aquesta tendència requereix una exploració exhaustiva dels
canvis socials experimentats en els darrers anys, amb l'objectiu
d'abordar aquest fenomen des de les seves arrels.

Al desglossar els resultats, s'observa una variabilitat
significativa en la percepció de discriminació entre els homes
segons la seva afiliació política. Entre aquells que van votar per
partits d'esquerres, la proporció d'aquells que es senten
discriminats disminueix al 22,4% en el cas dels qui van votar al
PSOE i al 9,5% en els de Sumar. En contrast, el 66% dels
homes que van recolzar el Partit Popular manifesta haver
experimentat aquesta discriminació, arribant al 88% en el cas
dels qui van votar a Vox en les últimes eleccions generals.

Es destaca que, amb la institucionalització del masclisme,
especialment en segments de la població de dretes, els homes
se senten més propensos a expressar obertament actituds
masclistes o rebuig cap a la igualtat de gènere.

 Aquest fenomen es veu recolzat per la impunitat percebuda en
observar que representants públics repliquen patrons de
comportament que normalitzen conductes inadequades, com
banalitzar amb temes tan sensibles com els abusos sexuals o la
violència de gènere.

Addicionalment, la proliferació de notícies falses (fake news)
complica la percepció de la realitat, sent difícil discernir entre
informació veraç i desinformació. Els homes argumenten
sentir-se discriminats, citant exemples com la suposada pèrdua
de la seva presumpció d'innocència. Aquest aspecte
exemplifica com les fake news, en ser repetides i amplificades,
poden influir en l'opinió pública, fins i tot en qüestions
fonamentals com els drets constitucionals.

En aquest context, resulta essencial que les institucions
responguin amb contundència i promptitud per desmentir les
notícies falses, la qual cosa requereix també d’un compromís
clar per part dels mitjans de comunicació a l'hora de
proporcionar informació veraç i contrastada des del principi de
l'aparició d'aquestes notícies.

Des d'una perspectiva personal, crec fermament també que
molts d’aquests homes confonen la pèrdua de privilegis amb la
pèrdua de drets. La comoditat inherent a un espai de confort
pot dificultar l'adopció de postures feministes, que impliquen
renunciar a certs privilegis i qüestionar un sistema arrelat. És
de vital importància conscienciar els homes sobre el seu paper
essencial en la construcció d'una societat feminista, destacant
els beneficis que aquesta transformació comporta per a ells
també. Hem de redefinir estereotips de noves masculinitats
que s'allunyin de les masculinitats tòxiques i fomentar
l'expressió emocional entre homes. Tot això per aconseguir
una societat més equitativa i lliure per a tothom. Sobretot, on
els homes entenguin que el feminisme els farà menys
privilegiats, però més lliures
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TATA STEEL 2024:  
El retorn del Campió 
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El xinés Ding Liren que va obtenir el títol de campió del món el darrer any en un disputat matx amb Ian Nepomniachtchi, s’havia
retirat de les competicions, presumiblement per descansar, i de fet aquest és el seu primer torneig com a campió. Tata Steel és
el primer super torneig de l’any. És juga en la modalitat de tots contra tots en 12 rondes que els enfrontaran entre sí.

Tata Steel es juga a Wijk aan Zee (Holanda), però la novena ronda, per exemple es disputarà a la ciutat de La Haia. Es juga de 13
a 28 de Gener. En escriure aquestes línies s’han realitzat només 5 rondes. El ritme de joc, usual entre l’elit, és de 100 minuts per
40 jugades amb increments de 50 minuts cada 20 jugades addicionals. Després de realitzar la seva jugada es rep un increment
de temps de 30 segons per jugada. Molt més temps del que disposem nosaltres, com es pot veure, que despatxem les nostres
partides en aproximadament 4 hores.

Ding Liren evita en aquest torneig enfrontar-se amb l’indiscutible número ú mundial, Magnus Carlsen (2830), així com amb
Fabiano Caruana (2804) i Hikaru Nakamura (2788), dos i tres de la classificació mundial per ELO, respectivament.

Avui comentem la partida Gukesh - Ding Liren, de la ronda 3.

Tata Steel Chess 2024
2024.01.15 – Ronda 03

Gukesh D (2725) - Ding, Liren (2780)

1.e4 e5 2.Cf3 Cc6 3.Ac4 Cf6 4.d3 Ac5
5.c3 

Una seqüència de jugades que s’està
utilitzant molt pels Grans Mestres per
evitar les variants més clàssiques i molt
analitzades de la teoria.

5...d6 6.a4 a5 7.Ag5 h6 8.Ah4 Aa7 

Una alternativa agressiva del negre era
8...g5 que no ha acabat de reeixir en la
pràctica. No és l’estil del campió que
prefereix primer consolidar una mica la
seva posició.

13...Ch5 14.d4 exd4 
A mi em sembla massa valenta. Jo
haguera optat per Rg7 i Cxg3, sense
obrir el centre.
15.Cbxd4 !?
Evitant els problemes de 15.Cfxd4
Axd4 16.Cxd4 Dxe4, perdent el blanc
un peó que potser no te prou
compensació.
15...g4 
Ara 15...Dxe4 no funciona, per
exemple, 16.The1 Dg6 17.Cxc6 bxc6
18.Axd6! cxd6 i 19. Dxb6. D’haver
capturat amb el cavall d’f3 aquesta
línia no seria possible. 
16.Ch4 Axd4 17.cxd4 Dxe4 
Finalment, el campió Ding Liren s’ha
menjat el peó d’e4, peó de més, però
en unes condicions en que Gukesh té
compensació per l’activitat de les
seves peces i la debilitada posició del
rei negre.
18.The1 ! Dh7 19.Td2 ?!

9.Ca3 De7 10.Cb5 Ab6 11.Db3

La posició és igualada però es prepara
un bon sidral

11...g5 

Ara sí. 

12.Ag3 O-O
 
Una alternativa pel negre era la
truculenta 12...Cd7 13.Cd2 f5!? I
potser 14.f3 f4 15.Af2 Axf2+ 16.Rxf2
Cf6proporciona igualtat d’oportunitats
a ambdós bàndols.

13.O-O-O 

I ja està liada amb una posició d’enrocs
oposats on l’agressiu i jove Gukesh és
deu trobar molt a gust
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El que tenen les posicions molt complicades es que és fàcil cometre errors. El mòdul d’anàlisi StockFish suggereix la
línia, una mica sonada: 19. Ad3 Dg7 20.Cg6!? (increïble jugada) Cxg3 21.Cxf8 Rxf8 22.fxg3 mantenint la posició.

19...Ad7 20.Ad3 Dg7 21.Af5 

El que son les coses!, ara 21.Cg6 no serveix per a res per Tfe8 amb avantatge pel negre. Cal apreciar com la senzilla
jugada de desenvolupament 19...Ad7, coordinant les torres, ha malbarat la iniciativa blanca. L’encert del joc senzill

21...Axf5 22.Cxf5 Dg5 

De sobte, al blanc li sorgeixen un munt de problemes. Descartant l’atreviment de prendre a ‘b7’ que obriria vies per a
l’acció de les torres negres, potser la única alternativa viable, la posició del blanc presenta molta descoordinació i
debilitat al voltant del rei, essent inferior.

23.Db5 Tfe8 24. Te3?

Era millor opció pel blanc 24.Txe8+ Txe8 25. Ce3 intentant reagrupar-se. Ara no serà possible.

24... Cg7 25.Cxg7 Rxg7 26.d5 

Intentant crear complicacions, però ja l’avantatge de Ding és gran. Té però d’avantatge i no existeix compensació
blanca sinó que el primer jugador també està pitjor de posició...

26...Txe3 27.fxe3 Cb4 ! 28.Dxb7 Te8 

Gukesh s’ha llençat a menjar alguna cosa però aviat se li indigestarà

29.Af4 Df5 30.Db5 Ca2+ 31.Rd1 Db1+ !

Això fa ja molt mala pinta. El blanc és totalment perdut. Reproduïm sense més comentaris la resta de la partida.

32.Re2 Dg1 ! 33.Rd3 Cb4+ 34.Rd4 De1 35.Td3 De2 36.Tc3 Dd2+ 37.Rc4 Te4+0-1

Malgrat aquest victòria contra Gukesh que podia presagiar que les coses serien planeres pel campió, no ha estat així.
La forta nòmina del torneig incorpora gent molt jove i combativa. Ding perdria la ronda següent contra el jove talent
indi Praggnanandhaa. 

La Classificació en el moment de la crònica, és: Giri (4), Abdusattorov, Praggnanandhaa, Wei Yi , Firouzja (3) seguit
d’un grup de cinc jugadors on és Ding Liren amb 2,5.

A hores d’ara, a punt d’iniciar-se la ronda 6, encara queda molt torneig per disputar cara a valorar com retorna l’actual
campió.
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Darrere  la  Revista

Rosa Maria Natalia Susana 

Marta Elora Asmin 

Directora de La Revista
Presidenta de l’Associació Trans*Baix Power

Roses de Sant Feliu.
Amb paciència i dedicació, com la bona cuina

del txup-txup, faig.

Editora
Jugadora i professora espanyola d'escacs

que ostenta el títol de Mestra d'escacs de la
FIDE. És reconeguda per ser una dona

obertament trans pionera en els escacs
competitius.

Maquetació i Disseny
Vinculada al mon associatiu en l‘ àmbit educatiu.
Professionalment a la formació per a l‘ ocupació.

Intento fer fàcil allò que és difícil.

Graphic Desing
Apasionada de l’art, el disseny i la fotografía.

Adicta a les noveles negres, l’esport i als  
animals.

https://martamaristany.com/

Dissenyador gràfic.
Alumne d´Escola Municipal d'Art Arsenal.

I amb ganes d'aprendre.

Maquetació Maquetació

T’agrada el disseny, escriure, o tens coses a dir... vols col·laborar amb La Revista ? 
Contacta amb nosaltres per mail a :  transbaix@gmail.com

Il·lustradora i artista de còmic. Fan de les bones
històries i de les bandes sonores.

https://martamaristany.com/


La solució del problema de la revista 9 és: 1. Txd5! Un sacrifici
només aparent de la Dama blanca. De fet 1...Txc7 2.Td8++. La
posició del negre col·lapsa davant de l’amenaça de mat 
amb 2. Td8. 1...Dxf6 La línia que proporciona una vida més
duradora 2.Dxc8+ Re7 3.Td7+ El mat es cosa de poques jugades
3...Re6 4. Td8+ Re5 5.T1d5+ Rf4 6.Dc4+ Dd4 7.Dxd4++ 

ENTRETENIMENTS

Natàlia Parés Vives

T R E N C A C L O S Q U E S  D ’ E S C A C S  I  D A M E S
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Sorprenent remat que es va produir en una partida de competició
al 2023. Son les negres qui juguen i rematen amb un cop d’efecte
aprofitant la mala posició del rei blanc.

SOPA DE LLETRES
Troba les 11 paraules al voltant del tema TREBALL: Atenció

que aquest cop les respostes poden ser paraules
combinades com “POCAFEINA”, per exemple.

Solució a la sopa de lletres del darrer número (Vellesa): VELLESA,
SOLITUD, CURES, METGESSA, PENSIO,TRISTOR, PEDICURA, GERIATRIC,
HOSPITAL, SALUT 

Us presentem aquest interessant exercici d’entrenament,
difícil, del joc de Dames Internacionals. Les blanques guanyen
utilitzant l’atracció del peons contraris a les caselles fatídiques
per rebre un cop de gràcia decisiu. Si dubteu de les regles de
joc consulteu el núm. 9 de la nostra revista.
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Som una associació que busca una normalització social vers
l'ensenyament a tots els nivells, tant escolars com institucionals.
La formem tant persones trans* com persones amb altres diversitats,
siguin o no siguin normatives si tenim en compte la normativitat
com una anormalitat imposada, carent de lliure elecció.
La nostra fita és que tu ens escoltis, nosaltres també ho fem, i que
ens vegis com tu et veus, doncs som com tu.
Si en tens ganes i vols pertànyer a aquesta canya d'associació... vine
et convidem a participar en aquest projecte de llarg recorregut.

Local social:
Centre Cívic Les Tovalloles, Riera de la Salut, 7
08980 - Sant Feliu de Llobregat
Tel:  673557081  -  684293760

Membres de : CNLGTBI, XARXA LGTBI Amb, CNDonesCat, Consell Dones de Sant Feliu, Consell Dones Sant Just Desvern,
Mesa de trabajo por la DGI per la Llei Trans.

ENTITAT GERMANA

L'entitat Sant Boi en Positiu TransVIH neix amb la necessitat de
tenir un espai intercultural i heterogeni, per tothom, un espai on es
puguin trobar persones diverses amb un mateix punt de vista dins
la comarca del Baix Llobregat, què és ser feliç i acceptar-se a si
mateixes.
És una organització amb una orientació purament de naturalització
i empoderament de les seves pròpies realitats i circumstàncies.

Mail:   transbaix@gmail.com
Web:   www.transbaixpower.cat

Telf. 684 29 37 60

CIF_G67105726.

www.santboienpositiu.wixsite.com
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Dia Internacional per a la
Eliminació de la Violència envers

les Dones
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